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L’SME OFERTA MÉS DE 1.400 
PLACES PER A PRACTICAR 
ESPORT AQUEST ESTIU

20

L’adéu a Pasqual Batalla
Amics, veïns, entitats socials i culturals, companys, auto-
ritats i polítics han deixat testimoni del seu pesar

EL MEMORIAL DEMOCRÀTIC 
MARCA LA PAUTA A UNES 
JORNADES A ALACANT

22LA MEITAT DE LES PROPOSTES 
DELS PRESSUPOSTOS 
PARTICIPATIUS, EN EXECUCIÓ

18

L’alcalde José Benlloch recorda que la 
reordenació de la zona per a fer possi-
ble la instal·lació de la superfície for-
ma part del Pla de regeneració de les 
diferents àrees de la ciutat. PÀGINA 17

Mercadona obri la 
primera tenda eficient 
al barri de Miralcamp

Vila-real redobla esforços en 
plans d’ocupació per a joves
El programa Avalem Joves permet destinar 1,2 milions 
d’euros per a la contractació de 61 menors de 30 anys

Altres 30 persones ja han començat el programa mixt 
que recupera l’essència de les antigues escoles taller

Els comptes del 
2017 incorporen 
4,9 milions d’euros

Els diners serviran per a 
pagar expropiacions així com 
per a reforçar les inversions 
de diferents àrees com via pú-
blica o esports i projectes de la 
societat civil. PÀGINA 4

U

El bus al Termet 
torna a connectar 
la ciutat i el paratge 

Funcionarà fins al 15 de 
setembre i a les habituals pa-
rades en el seu recorregut fins 
al Termet suma quatre con-
nexions diàries amb el Club 
de Tennis. PÀGINA 5

U

Reunió de ciutats 
innovadores per a 
perfilar actuacions

Benlloch ha presidit la pri-
mera reunió del Consell Rec-
tor de la Xarxa Valenciana de 
Ciutats per la Innovació des-
prés d’assumir Vila-real la pre-
sidència de l’ens. PÀGINA 16
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tema del mes

Vila-real és la quarta 
ciutat valenciana amb 
major aportació per 
a incorporar joves a 
tasques municipals

U

Vila-real i el Consell destinen 1,2 
milions per a contractar 61 joves  
Les condicions per a optar al programa Avalem Joves són ser menor de 30 anys i estar inscrit en el Servef i en el Sistema de Garantia Juvenil

V ila-real emprarà, a tra-
vés del programa Ava-
lem Joves de la Generali-
tat Valenciana, un total 

d’1.221.000 euros en la contrac-
tació de 61 joves menors de 30 
anys. La incorporació es produirà 
de manera imminent, tal com ha 
assegurat el regidor d’Economia, 
Xavier Ochando, que ha anunciat 
que des de l’Ajuntament es va a 
engegar una campanya informa-
tiva perquè «cap jove de la ciutat 
es quede sense l’oportunitat de 
presentar-se a aquesta oferta la-
boral única».

Els interessats compten amb 
dues opcions diferents. D’una 
banda s’ofereix el programa Vi-
laVECA (Viu l’Experiència Creati-
va Avalem), que succeeix al pro-
grama original i pioner Vilabe-
ca, amb 20 places per a joves en 
pràctiques que podran adquirir 
la seua primera experiència la-
boral durant set mesos, al mateix 
temps que reben sessions forma-
tives i de creativitat. «En el seu 
cas, compten amb un tutor i amb 
responsabilitats limitades i el seu 
sou va dels 1.000 als 1.300 euros 
mensuals en brut», diu l’edil.

CONTRACTE ANUAL
D’altra banda, l’Ajuntament con-
tractarà 41 joves amb titulació 
durant 12 mesos i amb un salari 
de 1.000 a 1.500 euros mensuals 
dins del programa VilaAvale-
mJoves. «Aquests beneficiaris 
s’incorporaran pràcticament 
com un treballador més a dife-
rents departaments municipals, 
per la qual cosa podran posar en 
pràctica d’una manera més àm-
plia tots els seus coneixements», 
indica Ochando.

«És una manera de trencar el 
cercle viciós que afecta tants jo-
ves: sense experiència ningú els 
contracta, però si no els donem 
una primera oportunitat no po-
den aportar experiència», afirma. 
«Per açò, estem molt satisfets de 
comptar amb una Generalitat i 
amb una Conselleria d’Economia 
que ara sí que ens donen suport 
i gràcies a la seua ajuda prodrem 
obrir moltes portes al món la-
boral a molts joves», apunta. Al-
guns dels departaments que es 
reforçaran són Serveis Socials, 
Economia, Turisme, Arxiu Mu-
nicipal, Territori, Educació o In-
novació.

Així, el programa VilaVECA 
comptarà amb uns 260.000 
euros (192.000 aportats per la 
Generalitat i 67.000 per part 
de l’Ajuntament), mentre que 

Els possibles beneficiaris van rebre tots els detalls d’aquestes iniciatives durant una xarrada informativa organitzada a l’edifici de l’antiga Cambra Agrària.

Requisits

- Menors de 30 anys
- Formació professional o universitària en algun 

dels estudis demandats per l’Ajuntament
(http://portaltreball.blogspot.com.es/2017/06/re-
lacio-de-titulacions-demandades-per.html)

- Estar apuntats en l’oficina del Servef acreditant 
una qualificació

- Estar inscrits o reunir les condicions per a 
inscriure’s en el Sistema de Garantia Juvenil

Per a més informació: Agència de Desenvolupa-
ment Local
(Av. La murà, 28), telèfon 964547017 o portaltre-
ball.vila-real.es.

2 programes

- VilaVeCa (Viu l’experiència Creativa avalem)

PRogRama avalem Joves a vila-Real

- 20 plaCes per a joves en pràctiques tutoritza-
des, primera experiència laboral

durada: set mesos, amb sessions formatives i de 
creativitat. 
salari brut mensual: de 1.000 a 1.300 euros
Inversió total: 260.000 euros (192.000 de la Gene-
ralitat i 67.000 de l’Ajuntament)

- vilaavalemJoves

41 joVes amb titulació que s’incorporen “pràcti-
cament” com un treballador més
durada: 12 mesos
salari brut mensual: 1.000 a 1.500 euros
Inversió total: 961.000 euros (799.000 de la Gene-
ralitat i 162.000 de l’Ajuntament).

anys, estar apuntats en l’oficina 
del Servef amb l’acreditació 
d’una qualificació (formació uni-
versitària o professional) i estar 
inscrits o reunir les condicions 
per a inscriure’s en el Sistema de 
Garantia Juvenil. «És tan senzill 
com passar pel Servef, si no ho 
han fet ja i en els pròxims dies 
s’engegarà la maquinària perquè 
el pròxim mes d’agost ja estiga fe-
ta la selecció i contractació de les 
persones aspirants», manifesta.

No obstant açò, des de la Regi-
doria d’Economia es va a posar a 
la disposició dels interessats una 
Oficina d’Informació Avalem Jo-
ves, que estarà oberta de dilluns 
a divendres de 9.00 a 14.00 ho-
res a l’edifici de l’antiga Cambra 
Agrària (avinguda de la Murà, 
28). També es posa a l’abast de 
qualsevol usuari les 24 hores del 
dia la pàgina web http://portaltre-
ball.vila-real.es perquè consulten 
tota la informació.

OPORTUNITAT ÚNICA
Així mateix, Ochando destaca 
que Vila-real «és la quarta ciutat 
de la Comunitat Valenciana, no-
més per darrere de València, Al-
coi i Alacant a rebre aquestes aju-
des i ho hem d’aprofitar». «És una 
oportunitat única per als nostres 
joves», conclou.

el VilaAvalemJoves disposarà 
de 961.000 euros (799.000 de 
la Generalitat i 162.000 de 
l’Ajuntament).

«Per a accedir a aquestes 
dues ofertes, amb finançament 
del Fons Social Europeu i que 
s’emmarquen dins del Sistema 
de Garantia Juvenil, simplement 
cal complir amb uns requisits 
molt bàsics», indica l’edil. Les 
condicions són ser menor de 30 

S’ofereixen dues 
opcions: VilaVECA 
i VilaAvalemJoves 
amb diferent durada i 
responsabilitats

U
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Els 30 beneficiaris del programa T’avalem inicien 
la formació remunerada al centre Maria de Luna
Es tracta d’una iniciativa mixta de formacio i ocupació impulsada pel Consell i pensada per a afavorir la inserció laboral dels menors de 30 anys 

E l  p r o g r a m a  m i x t 
d’ocupació i formació 
T’avalem, que impulsa la 
Conselleria d’Economia 

Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball, per a facilitar la 
inserció laboral de menors de 30 
anys, ja és una realitat a Vila-real. 
Els 30 beneficiaris de la iniciativa 
es troben des de fa unes setmanes 
completament incorporats a les 
primeres sessions formatives en 
el Centre Cívic Maria de Luna, on 
han rebut la visita de l’alcalde, Jo-
sé Benlloch, juntament amb el re-
gidor d’Economia, Xavier Ochan-
do, a més de l’edil de Participació 
Ciutadana, Gemma Gil.

Els representants municipals 
han donat la benvinguda als 30 
alumnes treballadors, així com 
a les set persones que formaran 
part durant tot un any de l’equip 
docent i d’administració. «Per a 
nosaltres és un autèntic orgull 
estar ací al costat de tots els par-
ticipants, ja que després d’una 
dècada sense aquest programa, 
anteriorment conegut de mane-
ra popular com a escola taller, 
per fi podem dir que els veïns, 
però especialment els joves, que 
són un dels col·lectius que més 
pateixen la desocupació, poden 
beneficiar-se d’aquesta iniciati-
va», assenyala el màxim respon-
sable municipal.

ÀREES DE TREBALL
El programa es distribueix en 
tres especialitats, obertes, cadas-
cuna, a 10 persones: Operacions 
bàsiques de restaurant (serveis de 
bar i cafeteria), Operacions bàsi-
ques de cuina (cuiner/a) i Activi-
tats auxiliars en vivers, jardins i 
centres de jardineria (jardiner/a). 
“Es tracta de dos sectors, el de la 
restauració i el de la jardineria, 
que estan oferint molt bones da-

de professionalitat, «títols homo-
logats i reconeguts pel Ministeri 
d’Educació, en nivell 1 i 2, que 
a més cobraran des del primer 
dia el salari mínim interprofes-
sional (707,70 euros)», reitera 
l’alcalde de la localitat. A ells se 
suma l’equip de cinc docents, 
un administratiu i un director, 
contractats expressament per al 
programa. 

«Són 37 persones en total les 
que poden respirar tranquil·les 
tot l’any, ja que comptar amb 
un salari fix i alhora saber que 
estan treballant per forjar-se un 
futur millor una vegada finalitze 
el programa, és molt gratificant, 
tant per a ells com per a nosal-

tres», apunta Ochando. L’edil 
avança que el consistori seguirà 
treballant «perquè arriben noves 
ajudes similars a la nostra ciutat 
que oferisquen una solució i una 
garantia a molts altres perfils, ja 
que el drama de la desocupació 
ens segueix preocupant», comen-
ta el regidor.

L’alcalde destaca «l’esforç» reali-
tzat per la Regidoria d’Economia 
per aconseguir el programa i 
ha desitjat als beneficiaris que 
«aprofiten aquesta oportunitat, 
ja que és una eina de futur, tant 
per a integrar-se en el món labo-
ral com per a generar economia 
en la ciutat amb el seu propi ne-
goci».

des de contractació, ja que mol-
tes persones procedents del sec-
tor agrari acaben trobant treball 
en la jardineria, mentre molts 
altres aturats s’acaben integrant 
en el sector de l’hostaleria i ser-
veis, que està tenint una gran de-
manda gràcies al turisme”, apun-
ta l’edil d’Economia.

un Any DE foRMAció
T’avalem compta amb una apor-
tació de 582.472,80 euros per 
part de la Conselleria, xifra que 
s’incrementa, gràcies a la dotació 
municipal, fins als 602.646,19 
euros. Els beneficiaris es forma-
ran durant 12 mesos per a obte-
nir els corresponents certificats 

Entre l’aportació 
autonòmica i 
local, el programa 
disposa de més de 
600.000 euros per a 
usuaris i professors

Els edils de Participació ciutadana i Economia amb l’alcalde es van apropar al centre cívic per  a conéixer de primera mà els beneficiaris del projecte.

La Llançadora d’ocupació assoleix un 60% 
d’insercions laborals en quatre mesos

Els responsables del projecte i l’edil d’Economia van estar en una de les sessions.

Un total de 12 dels 20 beneficia-
ris de la Llançadora d’Ocupació, 
iniciativa que lideren les funda-
cions Santa María la Real i Tele-
fónica al costat de l’Ajuntament, 
i que es finança a través del Fons 
Social Europeu, han trobat un 
treball en quatre mesos, des que 
es va engegar al març la segona 
edició del programa.

La resta de l’equip seguirà 
treballant amb dinàmiques 
d’orientació laboral, comunica-
ció i marca personal i es reforça-
rà el contacte amb empreses.

Així  ho va indicar l ’edil 
d’Economia, Xavier Ochando, du-
rant la visita a la seu formativa, 
situada a l’Espai Jove, acompan-

yat per Marta Pietro (Fundació 
Santa María la Real), Elena Ayuso 
(Fundació Telefónica) i la tècnica 
que gestiona aquest programa, 
Estela Brugada.

En aquest sentit, tant Ochando 
com Prieto i Ayuso van expressar 
el seu desig de donar continuïtat 
a aquest projecte que de moment 
ha aconseguit col·locar en el mer-
cat laboral des de març el 60% 
dels beneficiaris, principalment 
en sectors com atenció al públic, 
informàtica i noves tecnologies, 
turisme i comerç.

«Vila-real ja està una mica per 
sobre de la mitjana en inserció 
que aconsegueixen les diferents 
llançadores d’aquestes caracte-

rístiques que es desenvolupen 
en tota Espanya», va apuntar 
l’edil d’Economia, que va incidir 
que la clau fonamental de l’èxit 
d’aquest projecte «és el del treball 
en comú i la solidaritat entre els 
usuaris, ja que es potencia la cer-
ca d’ocupació amb una labor con-
junta de tots ells».

Així mateix, Ochando va recor-
dar que des de l’Ajuntament im-
pulsen diferents programes per 
a afavorir l’ocupabilitat, amb 
la participació de 200 persones 
i que representen una inversió 
de més de dos milions d’euros, 
que en bona part es financen des 
d’altres administracions, espe-
cialment amb fons europeus.
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El pressupost suma 4,9 milions d’euros per 
a reforçar diverses àrees i seguir avançant
Un milió d’euros dels comptes estan reservats per a propostes sorgides de «l’aliança amb la societat civil»

E l Ple ha aprovat la incor-
poració dels romanents 
de 2016 al pressupost 
d’enguany, a través d’un 

expedient de suplements de 
crèdit de 3,5 milions que perme-
trà reforçar les diferents àrees de 
gestió municipals i incrementar 
fins a un milió d’euros la parti-
da de no classificats per a poder 
fer front a projectes futurs com 
el pàrquing de camions, el CRIS 
de la Fundació Manantial o un 
programa d’habitatge social. 
L’operació es complementa amb 
un expedient de crèdits extraor-
dinaris per 1,4 milions d’euros 
que es destinaran a inversions en 
via pública, esports, la pavimen-
tació dels carrers d’Alfons el Mag-
nànim i de les Corts Valencianes 
o el pagament de 759.000 euros 
de l’expropiació d’un solar al cos-
tat del col·legi José Soriano.

La regidora d’Hisenda, Sabi-
na Escrig, ha detallat els expe-

La corporació va aprovar incorporar aquests fons per a diferents partides.

Escrig va recordar que, per la 
normativa estatal, «un total de 
786.845 euros procedents de su-
peràvit, han de destinar-se obliga-
tòriament a pagar als bancs». La 
resta, 2.189.000 euros, permetran 
abonar expropiacions «que havia 
d’haver pagat el PP», reforçar 
àrees com ara parcs i jardins, sa-
nitat, innovació o cultura.

projEctEs dE La sociEtat civiL
A més s’incrementarà la partida 
de no classificats fins a un milió 
d’euros per a fer front a projec-
tes «sorgits de l’aliança amb la 
societat civil» per als quals no 
es poden obrir encara partides 
específiques «perquè estan en 
desenvolupament». En aquest 
capítol, s’inclouen el pàrquing 
de camions, el nou alberg de 
transeünts de Càritas, habitatge 
social l’adquisició de l’Hostal del 
Rei, amb l’objectiu d’incrementar 
el patrimoni municipal.

dients, que es financen gràcies 
als 2.975.945 euros obtinguts de 
romanents o estalvis de tresore-
ria -entre aquests, els 1,7 milions 
de la liquidació del Consell del 

deute per la BUC-, algunes baixes 
en partides que no s’utilitzaran, 
com les subvencions pels des-
comptes del futbol per a jubilats, 
i una operació de préstecs.

EL pp acusa EL consELL 
«d’ELiminar sErvEis i drEts» 
aLs viLa-rEaLEncs

Com a «dos anys totalment 
perduts» van qualificar des del 
PP l’acció de la Generalitat en-
vers Vila-real. Així ho van asse-
gurar el portaveu del grup mu-
nicipal en el consistori, Héctor 
Folgado, i el sotssecretari del 
PPCV, Rubén Ibáñez, durant 
la convocatòria que van pro-
tagonitzar davant els mitjans 
de comunicació en la seu po-
pular per a valorar l’equador 
de l’actual mandat.

U

breus

ciutadans LamEnta quE 
L’autobús a L’uji Encara no 
Estiga En funcionamEnt

El portaveu de Ciutadans, 
Domingo Vicent, considera 
que «el bipartit suspén un al-
tre curs més en la gestió del 
bus de l’UJI». Vicent assenya-
la que «el que ha passat amb 
aquest bus és la demostració 
més clara que no deixes que 
la veritat et desbarate un bon 
titular, ja que l’engegada 
d’aquest transport ni està ni 
se l’espera».

U

unitat contra la violència 
de gènere per a reclamar més 
fons per a combatre la xacra

U

L’Ajuntament s’ha sumat al manifest 
del grup Dones de Vila-real contra la 
Violència de Gènere, que reivindica una 
modificació dels Pressupostos Generals 
de l’Estat per a destinar major dotació a 
la lluita contra la violència masclista, 120 
milions, a més d’exigir la igualtat real 
entre homes i dones. El text, convertit 
en declaració institucional, es va sumar a 
una programació paral·lela i oberta a tots 
els públics. El manifest recorda que són 
més de 60 les dones assassinades des de 
principi d’any «per culpa de la violència 
masclista, que també s’ha emportat per 
davant la vida de sis criatures». «Des de 
l’equip de govern no podíem fer una 
altra cosa que sumar-nos a aquesta 
petició, ja que el preu de la vida de les 
dones no és negociable», conclou la 
regidora d’Igualtat, Rosario Royo.

Municipal
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Vila-real ultima una relació de llocs 
de treball de consens i duradora 
L’objectiu és reorganitzar i adaptar el personal municipal a les necessitats actuals

La tinent d’alcalde Silvia Gómez va ser l’encarregada d’explicar el procediment dut a terme per a elaborar la nova RLT.

L’equip de govern ultima 
els detalls de l’esborrany 
d’una nova relació de llocs 
de treball (RLT) de consens 

i duradora per a l’Ajuntament. 
La tinent d’alcalde Silvia Gó-
mez ha explicat el procés per a 
adaptar el personal municipal a 
les diferents regidories i depar-
taments segons les necessitats 
actuals del consistori, tenint en 
compte la categoria professional 
i les responsabilitats de cada tre-
ballador, que també quedaran 
definides sobre el paper.

«En 16 anys el PP no va fer res, 
excepte encarregar a una em-
presa un esborrany ara obsolet i 
desfasat», assenyala Gómez, que 
assegura que «fa anys es podia 
haver actuat, ja que no existien 
limitacions legals i l’Ajuntament 
tenia una millor situació econò-
mica». «Ara, amb l’arribada de la 
crisi i la Llei de racionalització i 
sostenibilitat de l’Administració 
local del Govern de Rajoy és tot 
més complicat, ja que fins al 

moment no es podien crear no-
ves places ni cobrir jubilacions», 
apunta l’edil, que recorda que 
des de 2011 l’Ajuntament compta 
amb 40 treballadors menys, per 
la qual cosa «el funcionament 
és molt complicat». «Ens preocu-
pa molt que l’RLT encara no si-
ga efectiva i volem que es porte 
endavant amb el major consens 
possible», assenyala.

Per això, l’equip de govern 
està elaborant un nou esbor-
rany que inclou les propostes 
d’organigrama de cada departa-
ment per a debatre’l amb tots els 
grups municipals. «Una qüestió 
com aquesta no es pot tractar ni 
decidir de manera unilateral. Ha 
de comptar amb l’opinió de tots, 
incloent partits polítics, treba-
lladors i sindicats», indica.

NEGOCIACIÓ AMB SINDICATS
Després de la presentació de 
l’esborrany als portaveus dels 
grups polítics es planificarà una 
mesa de negociació amb els sin-

dicats i s’adaptarà el document 
als suggeriments que realitzen 
«fins que s’aconseguisca una RLT 
de consens i duradora». «No vo-
lem una RLT per a un mandat o 
per a un equip de govern i que 
després no servisca per a res i 
per a això es necessita una tra-
mitació que no és precisament 
ràpida», assegura Gómez.

La tinent d’alcalde assenyala 
que per a adaptar-se a la nova 
situació i millorar el funciona-
ment existiria la possibilitat, fins 
i tot, de fusionar o reestructurar 
regidories, a més de marcar la ca-
tegoria professional i les respon-
sabilitats dels treballadors, que 
«amb el temps, s’aniran adaptant 
fins que exercisquen els seus càr-
recs d’acord amb les seues fun-
cions, de manera que també que-
darien equiparats sou i càrrec». 
«De tota manera, mentre la llei 
no ho estipule, el document serà 
una declaració d’intencions que 
s’executarà segons s’avance en 
l’àmbit estatal», conclou.

El bus gratuït al Termet 
unirà per primera vegada 
la ciutat amb l’hospital

L’autobús gratuït al Termet 
torna a prestar servei la set-
mana que ve amb importants 
novetats en el seu recorregut, 
per a connectar la ciutat amb 
els principals punts d’activitat 
durant l’estiu. El bus, comple-
tament gratuït, circularà fins 
al 15 de setembre i a les habi-
tuals parades en el recorregut 
fins al Termet suma quatre con-
nexions diàries amb el Club de 
Tennis. Altra de les novetats, se-
gons ha anunciat l’alcalde, José 
Benlloch, és que el bus connec-
tarà la ciutat amb l’hospital de 
la Plana. Ho farà amb eixida i 
arribada des dels Lluïsos per a 
continuar després el trajecte.

Les parades es mantenen, 
com en anteriors edicions, a 
l’avinguda del Riu Ebre, els 
Lluïsos, la bàscula, enfront 
del col·legi de Carmelites, a 
l’ermita i davant del Cementeri 
(de tornada a la ciutat), i darre-
re del pavelló Sebastián Mora. 
L’autobús connectarà la ciutat 
amb el Termet en un recorre-
gut circular tots els dies de la 
setmana de 10.00 a 22.00 hores, 
horari que s’ampliarà els dijous 
fins a la mitjanit per a facilitar 
que els vila-realencs puguen 

gaudir de les sessions de cine-
ma d’estiu. 

A aquestes parades, se suma-
rà un enllaç amb el Club de 
Tennis a les 11.00, 13.30, 16.00 
i 20.00 hores. 

D’aquesta manera, els visi-
tants i vila-realencs podran 
desplaçar-se còmodament tant 
fins al Club de Tennis, amb el 
qual l’Ajuntament manté un 
acord d’ús de la piscina, com 
fins al Termet, per a gaudir del 
paratge i de les activitats que 
s’organitzen durant tot l’estiu, 
la piscina del Termet o l’entorn 
del Millars. 

ENLLAÇ SOSTENIBLE
«Durant l’estiu, Vila-real tras-
llada l’activitat al paratge de 
la Mare de Déu de Gràcia i per 
això, des de fa ja sis anys, po-
sem a la disposició de la ciuta-
dania un servei de bus gratuït 
que connecta la ciutat amb el 
Termet de manera sostenible 
i còmoda», assenyala el regi-
dor de Proximitat, Diego A. 
Vila. «Enguany, a més, seguim 
avançant en mobilitat i su-
mem un altre punt neuràlgic 
d’activitat a l’estiu com és el 
Club de Tennis», conclou.

El transport suma enguany quatre parades diàries al Club de Tennis.
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Vila-real acomiada amb un sentit homenatge el 
regidor i primer tinent d’alcalde, Pasqual Batalla
Autoritats, companys de partit i de professió, amics i familiars van participar del comiat que fou una demostració d’estima i respecte envers el regidor

Centenars de v i la - rea -
lencs van most rar la 
seua consternació, de 
forma directa o a través 

de les xarxes socials, per la de-
funció, als 65 anys, del primer 
tinent d’alcalde i portaveu de 
Compromís, Pasqual Batalla. 
L’Ajuntament, que Batalla co-
neixia bé ja que va exercir com a 
edil 18 anys -des del 2011 com a 
primer tinent d’alcalde-, va decre-
tar tres dies de dol.

Amb la senyera local onejant 
a mitja asta es va guardar un 
respectuós minut de silenci, en 
el qual va participar tota la cor-
poració així com el conseller 
d’Educació, Vicent Marzà, i la vi-
cealcaldessa de Castelló, Ali Bran-
cal, a més de la seua companya de 
viatge polític municipal durant 
anys, Maria Gràcia Molés.

«Amb la defunció de Pasqual 
Batalla, Vila-real perd un gran 
defensor de la nostra ciutat. Nin-
gú com ell ha representat tan bé 
la defensa dels nostres senyals 
d’identitat, els valors i la idio-
sincràsia local, les nostres tra-
dicions i llengua, en definitiva, 
del nostre poble», va asseverar 
l’alcalde, José Benlloch, va va-
lorar la «gran qualitat humana 
i l’amor per la seua terra» del 
seu soci de govern. «Hem perdut  
un gran amant de Vila-real, un 
home amb un compromís ferri 
amb la seua terra, un treballa-
dor incansable fins als seus últi-
ms dies», va postil·lar el portaveu 
de Compromís, Xavier Ochando. 
«Sobretot, se’ns va un pare», va 
afegir. 

UN SENTIT ACOMIADAMENT
Companys de partit i de corpo-
ració, alcaldes i edils de muni-
cipis veïns, autoritats autonò-
miques -entre les quals va estar 
el president de la Generalitat, 

ments a l’església arxiprestal, on 
l’esperaven els seus benvolguts 
gegants -Pasqualet, Marigracie-
ta, Jaumet i Pinella-, que van re-
tre honors a l’entrada al temple 
local sota els sons del ‘Rèquiem 
de Laquima Vere’, interpretat 
per la Coral Sant Jaume i amb el 
director, Alfredo Sanz, a l’orgue. 
Després de l’emotiva missa, en 
la qual no van faltar els meres-
cuts elogis a la seua persona, el 
fèretre va eixir de l’arxiprestal a 
espatlles dels companys del Bloc 
Nacionalista Valencià, mentre a 
la porta el Grup de Dolçainers i 
Tabaleters El Trull entonava la 
‘Muixeranga’.

Homenatge dels companys de corporació a la sessió plenària del 19 de juny.

Ximo Puig-, representants de 
desenes d’entitats i nombro-
sos veïns van brindar un sen-
tit adéu a Pasqual Batalla. 
Els companys de corporació, in-
distintament del color polític, 
van portar a espatlles el fèretre 
des de l’eixida de l’Ajuntament 
on s’havia instal·lat la capella ar-
dent fins a l’estàtua de Jaume I, 
on la banda La Lira va interpretar 
la ‘Marxa de la Ciutat’, l’himne 
dels esdeveniments oficials. 

P o s t e r i o r m e n t ,  a m b 
l’acompanyament de més de 
35 corones i portat per amics i 
membres de la Penya L’Embolic, 
el van traslladar entre aplaudi-

«Representava la 
defensa dels nostres 
senyals d’identitat, 
les tradicions i la 
llengua, els valors i la 
idiosincràsia local»

Els quatre gegants, ressorgits gràcies a l’aposta ferma de Pasqual Batalla, van presidir l’entrada i l’eixida a l’església.

L’adéu a Pasqual Batalla: tradició, cultura, història i arrels

Alcalde i regidors municipals van traure, fins al monument de Jaume I, el fèretre.

CARTA

Des que es va conéixer la defun-
ció del primer tinent d’alcalde, els 
missatges de condol es van succeir 
tant a les xarxes socials, al llibre de 
firmes que es va instal·lar al consis-
tori com en persona. 

Per totes aquestes mostres 
d’afecte, la família de Pasqual Batalla 
va emetre un escrit d’agraïment:

La dona, les filles, el germà i la resta 
de família del primer tinent d’alcalde 
de l’Ajuntament de Vila-real i porta-
veu de Compromís, que va faltar el 
passat dimarts 13 de juny, agraïm les 
mostres de suport rebudes. 

La família de Pasqual Batalla, que 
ens va deixar el passat dimarts 13 
de juny, agraïm els nombrosos mis-
satges de condol i mostres d’estima 
rebuts durant aquests dies. Sincers, 
commovedors i emotius missatges 
que ens han arribat de companys de 
corporació i partit, de funcionaris de 
l’Ajuntament –especialment des de 
les regidories de les quals era dele-
gat, Tradicions i Normalització Lin-
güística–, d’institucions locals, pro-
vincials, autonòmiques i nacionals, 
de mestres que van compartir pro-
fessió amb ell, d’associacions i enti-
tats locals, de veïns i veïnes, d’amics i 
amigues, i de tantes persones que el 
van conéixer i, durant els dies del seu 
comiat, ens van voler acompanyar 
per a retre-li un sentit homenatge i 
acomiadar-lo.

Agraïment que volem fer extensiu 
a la Unió Musical La Lira, la Colla Ge-
gantera de Vila-real, el Grup de Dol-
çainers i Tabaleters El Trull, la Coral 
Sant Jaume, la Penya L’Embolic i els 
amics i companys de partit, als quals 
agraïm sincerament la seua partici-
pació en la cerimònia de comiat del 
nostre familiar, que, emotiva, respec-
tuosa i commovedora, va ser tot un 
exemple del que representa Pasqual 
per al nostre poble: tradició, cultura, 
història i arrels. 

Si és difícil eixugar les llàgrimes i la 
immensa tristesa que senten els nos-
tres cors per la seua pèrdua, la calor 
rebuda de tots els vostres missatges 
ens acompanya i ens ajuda realment 
en aquests moments difícils. I ens 
ompli d’orgull veure l’estima sincera 
que el seu poble li té i el llegat tan 
gran que deixa en tots nosaltres.

Gràcies per haver-nos acompa-
nyat aquests dies, gràcies per les 
sinceres mostres d’estima i afecte.

Família de Pasqual Batalla Llo-
rens

U

Agraïment de 
la família
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L’adéu a Pasqual Batalla: tradició, cultura, història i arrels

Durant la seua carrera va promoure les tradicions i costums locals. 

Una mostra d’estima per la seua terra
La trajectòria de Pasqual Batalla es va caracteritzar per una gran naturalitat, la proximitat a la ciutadania i el respecte cap a les diferències

Paciència, passió, amor pels 
senyals d’identitat de la seua te-
rra i les seues gents, idees clares i 
una alta dosi de respecte cap a les 
diferències. Eren algunes de les 
moltes virtuts que feien de Pas-
qual Batalla la persona natural i 
propera que era.

I és que el que fóra primer ti-
nent d’alcalde i regidor de Nor-
malització Lingüística i Tradicio-
ns fins al dia de la seua defunció 
vivia amb autèntica passió tot 
allò en què creia i treballava.

Ho va fer --i va deixar profunda 
empremta allà per on va passar-- 
durant la seua llarga etapa com a 
mestre a Tales, Vila-real, Rossell i 
Nules, en aquest últim municipi 
durant 29 anys al col·legi de Pius 
XII. Tant és així que no van faltar 
les mostres d’afecte expressades 
per antics alumnes en la seua pà-
gina personal de Facebook.

COMPROMÍS POLÍTIC
Un treball que va compaginar 
amb les tasques de regidor des 
que el 1999 va ocupar una de les 
butaques de la sala de plens en 
representació del Bloc, al costat 
de la ja veterana Maria Gràcia 
Molés. Des de la seua tasca políti-
ca no va trair en cap moment els 
seus ideals de defensa i promo-
ció de la llengua i els costums de 
Vila-real i el seu País Valencià.

Durant la seua vida, i com a 
bon vila-realenc, va estar vinculat 
a un bon nombre de moviments 
associatius com la Congregació 
de Lluïsos, les pussirimeres, les 
rosarieres o la Molt Il·lustre Con-
fraria de la Puríssima Sang del 
nostre Senyor Jesucrist i Verge de 
la Soledat, de la qual va ser con-
frare d’honor.

La seua defensa de la idiosin-
cràsia valenciana també el va vin-
cular a Acció Cultural del País Va-
lencià. Una trajectòria vital que, 
el passat mes de gener, el va fer 
mereixedor del reconeixement 
públic de l’Associació Micalets 
del Regne de València, durant els 
actes commemoratius del 311é 

aniversari de l’assalt i crema de 
la vila per part de les tropes del 
rei borbó Felip V.

Durant dècades també va 
deixar patent la seua implicació 
amb el món de la festa. Membre 
fundador de la Penya L’Embolic, 
per tots era coneguda la seua bo-
na mà per a cuinar el tradicional 
empedrat. Un costum que es va  
popularitzar fins a l’extrem que 
la Comissió de Penyes va oficia-
litzar un concurs que, d’alguna 
manera, es convertirà en un ho-
menatge pòstum a la figura de 
Batalla en l’àmbit festiu.

I què dir del seu afecte pel pa-
rany, una modalitat de caça tra-
dicional que va defensar amb 
ungles i dents fins al final dels 
seus dies. Va ser president de 

l’Associació de Paranyers Apaval 
de 1998 al 2011, temps durant el 
qual va aconseguir el reconeixe-
ment dels seus companys d’afició 
després d’aprovar-se a Les Corts 
una modificació de la Llei valen-
ciana de caça que obria les portes 
a la seua pràctica legal, encara 
que mai es va fer efectiva en con-
travenir una norma estatal.

PROXIMITAT
Els menjars al seu parany van 
arribar a ser un clàssic. I en ells 
van participar, assaborint els 
guisats que Batalla elaborava en 
persona, des de polítics a amics 
o, fins i tot, els funcionaris que 
treballaven en les seues respecti-
ves regidories, als quals tractava 
amb afecte i respecte.

La seua aportació a la societat 
vila-realenca no acaba amb la 
seua tasca política, que va efec-
tuar atenent amb serenitat i es-
tima a tot tipus de col·lectius 
ciutadans, sinó que també va 
contribuir a fer visible la riquesa 
patrimonial del seu poble, com 
a col·laborador de la revista ‘Po-
ble’, amb la seua secció ‘A cau 
d’orella’, la recopilació de la qual 
el va servir per a publicar el llibre 
‘Històries de Molins’.

I l’empremta que ha deixat en 
la seua ciutat natal va quedar 
ben palesa quan milers de veïns 
van expressar les seues sentides 
condolences a la família i van 
participar en un últim adéu emo-
tiu i carregat d’aplaudiments en 
agraïment a la seua dedicació.

El darrer acte públic va ser la inauguració d’una exposició del programa de les festes.

Aficionat al parany, fou president de l’Associació Apaval des del 1998 fins al 2011.

Mestre, paranyer, 
polític, fester... han 
estat aficions i 
vocacions que ha 
defensat amb molta 
dignitat i fermesa



El 65% de los voluminosos 
se deja en la calle sin aviso
El consistorio redobla esfuerzos para mejorar la limpieza de la ciudad

El edil de Proximidad, Diego A. Vila, detalló las acciones insistiendo en el servicio del Ecoparque.

Conscientes de la problemática que 
supone el abandono de elementos volu-
minosos en la vía pública por parte de 
muchos vecinos, la Concejalía de Proxi-
midad, que dirige Diego A. Vila, reedita 
la campaña de recogida «Més pròxims a 
tu, per una ciutat més neta i sostenible, 
col·labora!» y se redoblan esfuerzos para 
hacer que la ciudadanía esté «cada día 
más concienciada con la limpieza de la 
ciudad». 

El documento recuerda que los vecinos 
tienen a su disposición el ecoparque -ubi-
cado junto a la ciudad deportiva Pamesa-,  
y muestra sus horarios. Además, destaca 
la existencia del servicio de recogida gra-
tuita de voluminosos. 

«A pesar de contar con este servicio  
gratuito seguimos viendo en las calles 
muchos materiales que afean la ciudad 
y es tan fácil como llamar al 964 536 761 
y dejar en la puerta de casa o donde se 
le indique los elementos que se deseen 
tirar, eso sí, en martes o viernes», expli-
ca Vila. Por ello, en los trípticos editados 
incorporan unas tarjetas con imán para 
que «siempre estén a mano».

REGISTROS EN EL ECOPARQUE
En 2016 se registraron 4.689 visitas al 
ecoparque para depositar 88.860 kilos de 
voluminosos. Por otro lado, se recogieron 

un total de 603.740 kilos en la vía públi-
ca, el 35% con el aviso previo por parte 
del propietario y el 65% sin aviso (un to-
tal de 2.291 servicios). 

En el primer cuatrimestre de este año 
han aumentado las visitas al ecoparque, 
así como las recogidas con aviso y han 
descendido ligeramente las recogidas 
sin aviso. «Aun así, la cifra se sitúa en un 
55% y nos parece muy elevada, por lo que 
vamos a seguir trabajando por facilitar a 
los vecinos la tarea de deshacerse de es-
tos productos», indica. 

Vila ha anunciado que en septiembre 
está previsto volver a impulsar el ecopar-
que móvil, que cada lunes estará en una 
zona de Vila-real fija. 

En septiembre volverá a 
funcionar el ecoparque móvil 
que llegará, cada lunes, a 
una zona de la localidad para 
aproximar el servicio

U

El ecoparque registra más visitas pero todavía se abandonan muchos enseres en la vía pública.

Arranca la formación de la 
plataforma ‘e-commerce’
Cerca de 70 establecimientos locales están adheridos a la iniciativa

Ochando participó en la primera de las sesiones formativas para los comercios interesados.

Alrededor de 70 comercios de Vila-real 
adheridos a la nueva plataforma de ven-
ta digital que impulsa la Concejalía de 
Economía, junto con el centro de nego-
cios Efecte Vila-real, han comenzado la 
formación previa a la implantación ofi-
cial de esta herramienta innovadora que 
permitirá digitalizar los negocios parti-
cipantes.

El concejal de Economía, Xavier Ochan-
do, quien ha asistido a la primera sesión 
impartida a mediados de junio para dar 
la bienvenida a todos los participantes, 
señala que «es una oportunidad única». 
Por este motivo, anima a los asistentes 
a «implicarse y aprovechar las sesiones 
para sacar el máximo rendimiento a la 
plataforma y mejorar sus empresas». 

Los comerciantes aprenderán a lo lar-
go del programa formativo, compuesto 
por 10 sesiones de dos horas cada una, 
a gestionar la página y las ventas de ma-
nera eficiente, gracias a las nociones que 
recibirán tanto de marketing digital, co-
mo de retoque de imagen y fotografía de 
producto, entre otras técnicas de promo-
ción en línea. 

UNA PLATAFORMA DE EXCELENCIA
«El objetivo es conseguir la excelencia y 
profesionalidad de la plataforma, cons-
truyendo una red de comerciantes for-

mados en materia ‘online’ que sean ca-
paces de destacar los puntos fuertes de 
sus productos y dirigirse adecuadamente 
a su público objetivo de una manera ade-
cuada y atractiva», explica Ochando. 

El concejal de Economía recuerda que 
«todos los negocios que quieran sumarse 
a esta iniciativa pueden hacerlo» y asegu-
ra que «tras la fase inicial del proyecto, la 
plataforma podría llegar en un futuro a 
otras actividades económicas, al margen 
del pequeño comercio».

La intención de los responsables de la 
iniciativa es que esté en funcionamiento 
en septiembre y destaca por incorporar 
una trasfondo social para ayudar a dife-
rentes colectivos.

«El objetivo es conseguir la 
excelencia y profesionalidad 
de la plataforma con una red 
de comerciantes formados en 
materia ‘online’», dice el edil

U

La formación incluye10 sesiones de dos horas cada una sobre retoque de imagen o promoción.
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Cruz roja Conmemora 
el Día De los refugiaDos 
Con una exposiCión

U Cruz Roja ha organizado, en la Casa dels 
Mundina, la muestra ‘Derechos de una 
infancia refugiada: Reconstruir la niñez’, 
con motivo del Día Mundial de los 
Refugiados celebrado el 20 de junio.

Benlloch no pagará 600.000 euros 
«de golpe» por el Hostal del Rei
El primer edil afirma que, de venderse a otro comprador, lo impugnará ante la justicia

El edificio, declarado Monumento nacional, serviría para albergar servicios municipales en el centro de la ciudad.

B ankia reclamó al Ayunta-
miento que abonara an-
tes del 30 de junio, en un 
único pago, los 600.000 

euros por la venta del Hostal del 
Rei, el edificio histórico más an-
tiguo de la ciudad ubicado en el 
mismo centro urbano.

El alcalde, José Benlloch, ha 
asegurado que «no voy a presen-
tarme a ninguna notaría para 
abonar esta cantidad de golpe 
porque, además de que no lo 
aceptamos, un Ayuntamiento no 
es una empresa ni un particular. 
Todo tiene sus trámites».

Es más, ante lo que el primer 
edil califica de «burla hacia la 
ciudad» por parte de «otra Admi-
nistración, porque no hay que ol-

vidar que Bankia es una entidad 
nacionalizada y por tanto perte-
nece al Estado», se muestra deci-
dido a impugnar ante los tribu-
nales la venta a otro comprados 
si esta se hace efectiva.

MONUMENTO NACIONAL
Benlloch hace hincapié en que 
«estamos hablando de un edificio 
que está declarado Monumento 
nacional, como ya han corrobo-
rado el Ministerio de Cultura y 
la Generalitat y, por tanto, no 
descarto iniciar de inmediato un 
proceso de expropiación si se cie-
rra la venta a un tercero, porque 
es un inmueble de utilidad para 
el consistorio ante la necesidad 
de reubicar servicios».

El alcalde reitera la voluntad 
de alcanzar un acuerdo «pero no 
a pagar de golpe 600.000 euros, 
porque para abonar así su precio 
de mercado no hace falta acuer-
do alguno». Además, asegura no 
estar dispuesto a contratar un 
préstamo para esta adquisición 
e insiste en que, «ateniéndonos 
a que Bankia hizo las cosas mal 
desde el principio y a que se tra-
ta de un ente del Estado, permi-
tan hacer frente a su compra en 
anualidades, máxime atendien-
do a la situación económica del 
Ayuntamiento y los problemas 
derivados de la herencia del PP».

Benlloch exige al Gobierno, 
«que es quien gestiona Bankia, 
lealtad con la ciudad».

Mejoran la seguridad del 
Auditorio con la instalación 
de dos nuevas puertas

El Ayuntamiento ha instalado 
dos nuevas puertas intermedias 
en las salidas de emergencia del 
Auditorio Municipal, con el ob-
jetivo de mejorar la seguridad 
del edificio y adecuarse a la nor-
mativa legal vigente. Se trata de 
dos puertas de hojas resistentes 
al fuego y con sistema de aper-
tura antipánico que se ubican 
en el lateral izquierdo del Au-
ditorio, en las salidas que dan 
a la avenida del Cedre. Estas 
puertas, contribuyen, además, 
a mejorar la insonorización, ya 
que gracias a su instalación se 
crea un vestíbulo acústico.

El edil de Territorio, Emilio M. 
Obiol, destaca que el principal 
cometido de esta actuación -con 

un coste total de 7.610 euros- es 
la mejora de la seguridad y la 
adecuación a la normativa de 
salidas de emergencia. A este 
objetivo se suma el aprovecha-
miento del espacio de manera 
más racional, ya que gracias a 
estos trabajos se delimita me-
jor la zona de almacén.

Tal y como explica Obiol, en 
total debe haber tres puertas: 
las del interior del edificio, jun-
to a la sala de butacas; las del 
exterior que dan directamente 
a la calle, y un tercer elemento 
entre ambas puertas. De este 
modo, durante los espectácu-
los los portones exteriores pue-
den quedar abiertos facilitando 
una hipotética evacuación.

Vila-real cierra la quinta edición de Spotfer 
con los premios a los mejores guiones

El concurso de creación de 
anuncios publicitarios para sen-
sibilizar a los jóvenes sobre los 
riesgos del consumo de sustan-
cias adictivas, Spotfer, ha cerrado 
su quinta edición. Los títulos son 
‘¿Qué camino escoges?’, de Sophía 
Bodi y Salvador Ferrando, del IES 
Francesc Tàrrega; ‘Drogues + al-
cohol + tabac = no futur’, de Ma-
rio Pallarés y Pedro Pina, del IES 
Broch i Llop; ‘¿Estás dispuesto a 
jugar?’, de Andrea Fernández e 
Isabel Pérez, y ‘Soy el más guay’, 
de Alba Ballester y Claudia Villar, 
ambos de alumnos en Fundación 
Flors fueron premiados con un 
‘smartphone’ y participarán en el 
proceso de realización del spot. Hasta 2.500 estudiantes de ocho centros han participado en esta edición.

El Aula Mentor cierra su 
cuarto curso en Vila-real 

El programa formativo pione-
ro Aula Mentor, dependiente del 
Ministerio de Educación, cierra 
su cuarto curso en Vila-real con 
la convocatoria de la última 
prueba más concurrida de todas 
las realizadas hasta el momento.

 Esta formación se caracteriza 
por ser semipresencial y ofrecer 
prácticas en empresas en ámbi-
tos como el diseño e impresión 
digital, la asistencia a personas 
dependientes, el desarrollo de 
aplicaciones para móviles y la in-
ternacionalización de la peque-
ña y mediana empresa, sectores 
en auge y con una alta tasa de 
creación de empleo que además 
se corresponden con la marca de 

Ciudad de la Ciencia y la Inno-
vación que ostenta Vila-real 
desde 2011. 

La de Vila-real se mantiene 
durante este curso como la 
primera de toda la Comuni-
dad y entre las 10 primeras de 
las 488 de todo el territorio es-
tatal. Esta edición 2016/2017 
ha vuelto a crecer el número 
de inscripciones y ya se conta-
bilizan 653 matrículas activas 
desde que arrancara hace cua-
tro años; sólo en este curso se 
han registrado 279 alumnos, 
la cifra más alta hasta ahora. 
En cuanto a los resultados, los 
aprobados Vila-real están en 
un 59,1%.
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La asociación de amas de 
casa disFRUTa de Una FiesTa 
PoR eL FinaL de cURso

U Las asociadas participaron en una 
misa y comida en el Termet. La edil de 
Familia, Rosario Royo, junto con otros 
miembros de la corporación municipal, 
las han acompañado.

La ciUdad ceLebRa La 
TRadicionaL misa y PRocesión 
deL coRPUs chRisTi

U La corporación, presidida por el 
alcalde, José Benlloch, ha participado 
de la celebración y posterior desfile 
procesional con la custodia desde la 
iglesia mayor San Jaime.

jovenTUT anToniana 
Rinde homenaje a sU PaTRón, 
san anTonio de PadUa

U Joventut Antoniana ha festejado 
San Antonio de Padua con varias 
actividades como misas, una procesión 
a San Pascual, charlas o la incorporación 
de nuevos integrantes.

La Policía Local 
metropolitana lanza 
su primera campaña 
conjunta en Vila-real
La acción se ha centrado en la detección de alcohol y 
drogas al volante en los municipios que integran el plan

L a Policía Local del área me-
tropolitana de Castellón, 
formada por los cuerpos 
municipales de Vila-real, 

Castellón, Benicàssim, Borria-
na, Almassora, Borriol y Orpesa, 
echa andar con la presentación 
de su imagen y el lanzamiento 
de la primera campaña conjunta 
que, del 22 al 28 de junio, desa-
rrolló en estos municipios con-
troles preventivos del consumo 
de alcohol y drogas al volante. 

El concejal de Seguridad Ciuda-
dana y Movilidad, Javier Serralvo, 
y el director general de la Agen-
cia de Seguridad y Emergencias, 
José María Ángel, han presen-
tado la iniciativa en la segunda 
reunión de la policía metropoli-
tana, celebrada en Vila-real con 
la participación de autoridades 
y mandos policiales de las pobla-
ciones integradas en el área. 

«Este ente pretende compartir 

recursos y coordinar esfuerzos 
por parte de las siete policías lo-
cales con el único objetivo de que 
nuestros vecinos y vecinas estén 
más seguros», valora Serralvo. En 
la misma línea, Ángel destaca el 
«salto cualitativo» que supone la 
reunión de Vila-real, para «anali-
zar, planificar y coordinar accio-
nes conjuntas por parte de muni-
cipios que comparten problemá-
ticas comunes». 

TEMAS SENSIBLES
«Situaciones de tráfico, eventos 
culturales, entradas a polígonos 
o a la universidad… son situacio-
nes que se viven en todos los mu-
nicipios del área metropolitana; 
si en ámbitos como los servicios 
sanitarios o sociales hay reflexio-
nes conjuntas, por qué no en un 
tema tan sensible como es tam-
bién la seguridad ciudadana», va-
lora el director de Emergencias.

Responsables de los municipios implicados se dieron cita en el consistorio.

Vila-real impulsa 
una iniciativa 
sobre los castillos 
hinchables

La Policía Local lanza una 
nueva campaña informati-
va sobre la instalación de 
castillos hinchables y otros 
elementos eventuales con el 
objetivo de garantizar la se-
guridad de los más pequeños. 
Una acción informativa que 
llegará a todos los locales de 
ocio y restauración y a todos 
aquellos susceptibles de mon-
tar atracciones como un casti-
llo hinchable, un toro mecáni-
co o cualquier otro elemento 
similar para niños de manera 
eventual. Entre los aspectos 
que se explicarán dentro de 
esta campaña se encuentran 
la normativa existente, los 
plazos para presentar la docu-
mentación y obtener la perti-
nente autorización, así como 
las posibles sanciones en caso 
de no cumplir con la regula-
ción vigente.

U

La Plana abrirá la 
primera Escuela 
de Salud en Vila-
real en octubre

La concejala de Sanidad, 
Silvia Gómez, ha asistido a la 
presentación del primer Co-
mité de Salud Comunitaria 
del departamento de La Pla-
na, que impulsará la creación 
de la Escuela de Salud de Vila-
real. El proyecto, que se ubica-
rá en instalaciones municipa-
les, desarrollará actividades 
dirigidas al empoderamiento 
de pacientes que presenten al-
guna patología de evolución 
crónica, así como a cuidado-
res. El programa forma par-
te de un programa pionero 
de intervención comunitaria 
que tiene como finalidad com-
plementar la labor asistencial 
de los profesionales sanitarios 
en la consulta, transfiriendo 
conocimientos y habilidades 
a los pacientes para que se 
impliquen en el control de su 
enfermedad.

U

10 Crònica de Vila-real
JULIOL DEL 2017Municipal



Actualitat Crònica de Vila-real
JULIOL DEL 2017 11

La investigación en biocombustibles, 
uno de los retos actuales de Becsa
La compañía también trabaja en la aplicación de nuevos materiales en sus procesos para reducir el impacto ambiental en su producción

L a preocupación de la sociedad por 
el medio ambiente aumenta nota-
blemente y, por eso, las empresas 
trabajan para reducir el impacto 

ambiental de sus actividades. Algunos 
de los retos que se plantean las empre-
sas y en los que están trabajando son la 
reducción de las emisiones de CO2, la ge-
neración de biocombustibles a partir de 
residuos, o la aplicación de nuevos ma-
teriales en sus procesos para reducir el 
impacto ambiental en su producción.

En Becsa trabajan para hacer una ges-
tión sostenible de los recursos que utili-
zan. Como empresa que realiza un desa-
rrollo integral de proyectos, entiende la 
sostenibilidad como la base sobre la que 
todos sus procesos deben desarrollarse. 
La división de Becsa Servicios Integrales, 
compuesta por varios negocios entre los 
que se encuentran jardinería, servicios 
energéticos, instalaciones industriales, 
gestión de residuos, limpieza, o segu-
ridad, trabaja para que sus acciones y 
proyectos sean sostenibles. Para ello me-
joran sus procesos, orientándolos mayo-
ritariamente a buscar soluciones respe-
tuosas con el medioambiente y a generar 
una economía circular eficiente. 

FUENTE DE ENERGÍA AmiGAbLE
Un ejemplo de ello son los proyectos de-
sarrollados por TETma, empresa de ges-
tión de servicios medioambientales de 
BECSA. El proyecto Life Waste2Biofuel, 
financiado con fondos europeos, tiene 
como objetivo solucionar el grave pro-
blema medioambiental causado por la 
acumulación de residuos en vertedero, 
con el fin de convertir la fracción orgáni-
ca de los residuos sólidos urbanos en una 
fuente de energía amigable con el medio 
ambiente, reduciendo de esta forma las 
emisiones de gases de efecto invernadero 
y de aires contaminados. Este proyecto 
permitirá llevar a cabo un prototipo en 
la planta de tratamiento de RSU de Becsa 
en Algimia, ya que se trata de la más efi-
ciente de la Comunitat Valenciana.

Otro de los desarrollos es el proyecto 
BioligWaste que determinará la viabili-
dad técnico-económica de la utilización 
de los residuos generados en la limpieza 
y poda de parques y jardines para produ-
cir bioetanol y bioproductos. 

Por todo ello, Becsa Servicios Integrales 
consigue, año tras año, reducir el impac-
to ambiental de sus actividades, y entre 
estos logros se encuentra la reducción 
de las emisiones del dióxido de carbono. 
En 2015, se ha convertido en la primera 
empresa de España en reducir emisiones 
de CO2 en la categoría de actividades de 
saneamiento, gestión de residuos y des-
contaminación, consiguiendo así el re-
conocimiento por parte del Ministerio de 
Agricultura y Pesca. Alimentación y Me-
dio Ambiente, con el sello “Reduzco”. 

En definitiva, el gran reto de Becsa y 
sus empresas del grupo, es continuar tra-
bajando para que las emisiones de carbo-
no fruto de sus actividades se reduzcan 
constantemente, ayudando así a crear 
un mudo más sostenible y respetuoso 
con el medio ambiente. 

La firma es la  primera empresa de España en reducir emisiones de CO2 en actividades de saneamiento, gestión de residuos y descontaminación.

La división de becsa Servicios integrales está integrado por negocios de jardinería, servicios energéticos o instalaciones industriales.



La piscina del 
Termet congela 
los precios para 
esta temporada

La piscina de verano del 
Termet abrió el último fin de 
semana de junio sus puertas 
con la congelación de los pre-
cios de acceso. La edil del De-
portesm Silvia Gómez, recuer-
da que los mayores de 13 años 
pagarán 2 euros, mientras 
que los menores de esa edad 
solo abonarán uno. Y se man-
tienen los abonos de 10 usos, 
que costarán 15 y siete euros, 
respectivamente. En princi-
pio, el recinto permanecerá 
abierto hasta el 31 de agosto, 
aunque no se descarta que su 
clausura se retrase alguna se-
mana más, como ya ocurriera 
el pasado año, en función de 
las condiciones meteorológi-
cas.

U

Jurado de élite 
para el certamen 
literario Ciutat 
de Vila-real

El certamen literario Ciutat 
de Vila-real calienta motores 
y cuenta con un jurado de ex-
cepción para valorar las obras, 
que se pueden presentar has-
ta el próximo 30 de agosto. El 
concejal de Cultura, Eduardo 
Pérez, presentó a Francisco 
Fernández Beltrán, Eric Gras 
y Amelia Díaz Benlliure que 
conforman el tribunal que 
elegirá las mejores obras en 
castellano y valenciano. Se 
trata de profesionales de dife-
rentes ámbitos como la docen-
cia, la edición o el periodismo 
que atesoran una amplia ex-
periencia en la publicación de 
ejemplares, la escritura o en 
la crítica literaria.

U

Vila-real lleVa su modelo 
y estrategia innoVadora al 
pleno de la red innpulso

U

El alcalde, José Benlloch, ha participado 
en el pleno de la Red Innpulso y la 
asociación ARINN de Ciudades de la 
Ciencia y la Innovación, celebrado en 
la localidad madrileña de Móstoles, en 
el que se ha dado a conocer a través de 
un vídeo la estrategia innovadora y el 
modelo de ciudad de Vila-real al resto 
de municipios integrantes de la red. 
«De los 68 municipios que forman parte 
de la red de ciudades innovadoras, tan 
sólo seis hemos sido seleccionadas por 
la red para elaborar y presentar estos 
audiovisuales», señala Benlloch. El ente 
se amplía con la incorporación de seis 
nuevas poblaciones en cuya evaluación 
participó también Vila-real. El pleno 
ha elegido también a las ciudades de 
Ermua y Terrassa para la presidencia de 
la asociación.

el FestiVal solidario de la 
salud recauda Fondos para 
un hospital en Burkina Faso

U La ONG Amor en Acció yha realizado 
el II Festival Solidario de la Salud 
Física, Mental y Espiritual para 
recaudar fondos para la construcción 
de un hospital en Burkina Faso.

LOSALUMNOS SE CONVIERTEN 
EN EXPERTOS CONTRA LOS 
PELIGROS DE INTERNET

El programa Ciberexpertos  
impulsado por la Policía Na-
cional ha formado este curso 
a 597 alumnos de 13 centros 
de la localidad. La iniciativa, 
pensada para alumnos de 11 y 
12 años forma parte del Plan 
Director para la Convivencia 
y Mejora de la Seguridad en 
los Centros Educativos y sus 
Entornos con el objetivo de 
formarles y alertarles de los 
riesgos derivados de internet 
y de las redes sociales.

U

breves

EL PP CRITICA qUE EL PLENO 
APRUEbE CONTRATAR OTRO 
CRéDITO MUNICIPAL 

El Partido Popular lamen-
ta que el pleno municipal 
haya servido para «aprobar 
que se pida un crédito que 
va disparar el endeudamien-
to y, al mismo tiempo, se su-
ban los impuestos a todos los 
vecinos». El edil del PP, Carlos 
Gil, considera que este hecho 
«constatar el desastre de Ben-
lloch en la ciudad» y reprueba 
que «cuando alguien piense 
de forma diferente, el alcalde 
falte al respeto».

U

CIUDADANOS EXIGE PUbLICAR 
EN LA WEb MUNICIPAL LA 
EJECUCIóN DE CUENTAS

El portavoz de Ciudadanos, 
Domingo Vicent, anuncia que 
reclaman «a través de una mo-
ción la publicación de la ejecu-
ción presupuestaria en el por-
tal de transparencia de la web 
municipal cada tres meses». 
Según Domingo, «es un ins-
trumento que permite saber si 
las promesas y los anuncios se 
han convertido en realidad y 
en qué grado de cumplimien-
to. Ahora solo se hace pública 
a finales de año».

U

El Pleno reclama más recursos 
contra la violencia de género
Vila-real se declara «ciudad orgullosa» con motivo del Día Internacional del Orgullo LGTBI

E l Pleno de junio se ha apro-
bado con la unanimidad 
de todos los grupos dos 
declaraciones institucio-

nales para exigir a la Generalitat 
Valenciana más recursos para la 
lucha contra la violencia de gé-
nero, además de declarar a Vila-
real ciudad respetuosa con la di-
versidad sexual y contraria a la 
discriminación de personas en 
razón de su identidad de género. 
Esta declaración institucional se 
suma a las actividades en conme-
moración del Día Internacional 
del Orgullo LGTBI, organizadas 
por la Concejalía de Inclusión 
Social durante toda la semana.

Con motivo de la conmemo-
ración del Día Internacional del 
Orgullo LGTBI, el 28 de junio, la 
Concejalía de Inclusión Social, 
que dirige la edila Anna Vicens, 
organizó una serie de actividades 
como un ‘photocall’ o un pase de 
cortometrajes junto al colectivo 
Lambda.

Además, del 17 al 30 de julio, la 
Casa dels Mundina acogerá una 
exposición con el título “Donant 
la cara, un passeig per la diversi-
tat”, que pretende “concienciar 
a través de imágenes y hacer un 
repaso por la evolución histórica 
del colectivo”.

Otra de las actividades, en este 
caso dirigida a los más pequeños, 
se ofrecerá con la ‘vuelta al cole. 
“Hemos considerado que una vez 
den comienzo las clases, puede 
ser un buen momento para orga-
nizar la Biblioteca de colors, que 
se ubicará en la biblioteca infan-
til, donde habrá una sección es-
pecial de temática LGTBI y cuen-
tacuentos para hacer entender a 
los niños que todos somos igua-
les y que no hay que discriminar 
a nadie por ningún motivo”, aña-
de Vicens. 

El Pleno también ha dado su 
apoyo unánime a la resolución 
de las alegaciones al Progra-
ma de Actuación Integrada de 
la unidad de ejecución 3.2 del 
Plan General Municipal de Or-
denación Urbana de Vila-real, al 
objeto de «regularizar la zona», 
ubicada en el Barranquet, en los 
terrenos colindantes al Molí la 
Vila. «Tras muchas gestiones, el 
departamento de Urbanismo ha 
logrado resolver la situación ur-

banística en un solar que ha da-
do muchos problemas en temas 
de salubridad y de limpieza; con 
la resolución de las alegaciones, 
ahora podemos saber de quién es 
cada parcela, identificar lo que 
es nuestro y poder actuar en la 
zona», valora el alcalde, José Ben-
lloch. La aprobación de dos rela-
ciones de facturas, por un valor 
cercano a los 10.000 euros, ha si-
do otro de los puntos del orden 
día del Pleno.

La edil Anna Vicens en el ‘photocall’ instalado con motivo del Día del Orgullo.
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Invat·tur EmprEndE 
prEsEnta 10 proyEctos 
turístIcos InnovadorEs 

U

El programa Invat·tur Emprende, 
promovido por la Agencia Valenciana 
de Turismo, ha clausurado las sesiones, 
impartidas a lo largo de los últimos tres 
meses en el centro de negocios Efecte 
Vila-real, de la Fundación Caja Rural Vila-
real, para ofrecer formación y tutelar una 
decena de proyectos innovadores y de 
base tecnológica del ámbito turístico que 
se han presentado en una jornada en la 
que ha  participado el director de la red 
Business Angels Innoban de Valencia y de 
la Asociación Larga vida a las ‘startups’, 
Pedro Bisbal.  La entrega de diplomas por 
parte de la coordinadora del programa, 
M. José Portalés, el presidente de la 
Fundación Caja Rural, Enric Portalés, y la 
concejala de Innovación, Mónica Mañas, 
ha clausurado el programa, celebrado 
por primera vez en la provincia.

El sou capoEIra BrasIl 
cElEBra su cuarta EdIcIón con 
un complEto programa 

U El Festival Internacional Sou Capoeira 
Brasil, de la Asociación ACAHD y 
patrocinado por Juventud y Deportes 
y Salud, organizó talleres, clases 
magistrales y exhibiciones.

Vila-real recurre la valoración de la 
propuesta para los fondos EDUSI
El Pleno reprueba al presidente de la Diputación por «ridiculizar» el trabajo realizado

El Pleno debatió los asuntos relacionados con la estrategia europe DUSI.

E l Pleno del Ayuntamiento 
de Vila-real ha aprobado 
la interposición de un re-
curso contencioso admi-

nistrativo para lograr una nueva 
valoración de la Estrategia de De-
sarrollo Urbano Sostenible Inte-
grado (EDUSI), presentada por la 
ciudad a la primera convocatoria 
de ayudas europeas.

El contencioso por la EDUSI se 
presenta tras las alegaciones y el 
requerimiento previo formulado 
por el consistorio a la resolución 
de la Secretaría de Estado de Pre-
supuestos y Gastos del Ministerio 
de Hacienda y Función Pública, 
al entender que la estrategia DU-
SI elaborada por el Ayuntamien-
to y los agentes sociales y econó-
micos de Vila-real era merecedo-
ra de una mayor valoración. 

«La obligación del consistorio 
es defender los intereses de los 
vila-realenses ante cualquier ins-
tancia; estamos convencidos que 
el documento EDUSI que elabo-
ramos entre todos es la estrategia 
que necesita nuestra ciudad para 
seguir avanzando y, por eso, va-
mos a utilizar todos los medios 
a nuestro alcance para poder lle-
varla a cabo. Para ello, la ayuda y 
la colaboración de otras adminis-
traciones y la obtención de fon-
dos europeos es fundamental», 
señala el alcalde de la ciudad, Jo-
sé Benlloch.

REPROBACIÓN A MOLINER
El Pleno del Ayuntamiento tam-
bién ha sacado adelante, con los 
votos favorables de PSPV-PSOE y 
Compromís y el rechazo de PP y 
Ciudadanos, una reprobación al 
presidente de la Diputación de 
Castellón, Javier Moliner, tras ri-
diculizar a la ciudad por haberse 
quedado fuera de la Estrategia 
de desarrollo urbano sostenible 

integrado (Edusi). La corporación 
exige al presidente provincial 
que pida disculpas públicas por 
sus palabras.

El portavoz del equipo de go-
bierno y teniente de alcalde, Ja-
vier Serralvo (PSPV-PSOE), y el 
teniente de alcalde y concejal 
de Economía, Xavier Ochando 
(Compromís per Vila-real), han 
explicado previamente al Pleno 
los motivos de la reprobación al 
presidente provincial. 

«El 23 de mayo de 2017 pasa-
rá a la historia como el día en el 
que un presidente de la Diputa-
ción de Castellón insultó públi-
camente al alcalde y a la ciudad 
de Vila-real», señalan, y recuer-
dan que, durante un Pleno de la 
corporación provincial, Moliner 
se dirigió a José Benlloch, con la 
siguiente expresión: «No sé si en 
una provincia llena de Edusis us-
ted puede venir aquí a dar leccio-
nes de eficiencia a nadie». 

Una frase que, según los conce-
jales Serralvo y Ochando, «supo-
ne un desprecio hacia el trabajo 
de todas las personas que han 
participado en la elaboración del 
proyecto, desde los propios técni-
cos y funcionarios de la casa, has-
ta los concejales de todos los par-
tidos políticos e incluso vecinos y 
asociaciones a través del Consejo 
de Participación».

«Vamos a utilizar 
todos los medios a 
nuestro alcance para 
poder llevar la estrategia 
a cabo», dice Benlloch

U

Vila-real barri a barri 
reivindica la memoria 
de las diferentes zonas 

La Concejalía de Participación 
Ciudadana lanza un innovador 
proyecto que, bajo el nombre 
Vila-real barri a barri, reivindi-
ca la memoria histórica de la 
ciudad, así como la evolución y 
la vida en los diferentes barrios. 
La concejala del área, Gemma 
Gil, explica que «se trata de un 
retrato cotidiano de la ciudad, 
del que quedará constancia gra-
cias a la revista ‘Poble’, que de 
manera periódica publicará re-
portajes sobre cada barrio, en el 
que los protagonistas serán los 
vecinos». También está prevista 
la edición de 12 documentales 
audiovisuales, seis de ellos este 
año y el resto, en 2018. 

«Vila-real cuenta con un im-
portante grupo de asociaciones 
de vecinos que podrán hacer 
un ejercicio de recuperación de 
la memoria histórica de su zo-
na, recordando y enseñando al 
resto de la ciudad de dónde vie-
nen, cómo empezó todo y cómo 
ha cambiado el barrio», apunta 
Gil. En este sentido, destaca la 
vertiente de la investigación de 
cada reportaje, que profundiza-

rá en las raíces de cada distrito 
para plasmarlo en la revista en 
los diferentes documentales, 
redescubriendo patrimonio, 
comercios, dotaciones, perso-
najes conocidos, gastronomía, 
fiestas y tradiciones o rincones 
emblemáticos que, «para mu-
cha gente joven, podrían ser 
desconocidos». 

Para la edil, lo más impor-
tante es que serán los propios 
protagonistas, los residentes 
en cada barrio, quienes dirigi-
rán la mirada hacia esa historia 
propia. «Seremos testigos de có-
mo estos habitantes estiman su 
ciudad y la descubriremos de su 
mano», agrega. El barrio de San 
Fernando ha sido el primero en 
documentar su existencia y su 
historia, seguido del barrio del 
Cristo del Hospital, la Soledad 
y la calle Piedad. Los siguientes 
serán el Madrigal, la zona de la 
acequia Mayor y la avenida de 
Europa, el Corazón de Jesús, la 
zona centro y la Torre Motxa, el 
Calvario, la Cenia y la Unión, el 
Progreso, el Pilar y la avenida de 
Botànic Calduch y Cervantes.

La concejal de Participación Ciudadana, Gemma Gil, concretó el proyecto.
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Administrativos y sanitarios, las áreas más 
demandadas para el próximo curso de FP

Administración y gestión de 
empresas y Sanidad son las dos 
familias de la Formación Profesio-
nal (FP), básica, de grado medio y 
superior, con mayor demanda en 
Castellón para el próximo curso 
en la convocatoria ordinaria, la 
de junio, en la que los ciclos for-
mativos van a la baja.

En total, los institutos de la 
provincia han recibido 5.345 
peticiones, 101 menos que las 
5.446 del curso que acaba de ter-
minar, que supuso un cambio de 
tendencia y pese al empuje de la 
Conselleria al implantar nuevos 
ciclos (11 en Castellón) y la revi-
sión del mapa de titulaciones, 
aún sin fecha. Bajan, tras años ADEM y Sanidad son las familias de FP que más solicitudes reciben en FP.

de incremento en las solicitudes, 
los preinscritos en grado medio 
(de 2.677 a 2.655) y superior (de 
1.982 a 1.912), con un repunte en 
la básica (de 778 a 787).

LO MÁS SOLICITADO 
El ADEM de la FP se repite como 
el más buscado en la FP Básica, 
con 188 solicitudes, y en la supe-
rior, con 398, y se relega a un se-
gundo puesto en el ciclo medio, 
con 414, solo superado por los 
títulos de sanidad. Les siguen la 
Informática y las llamadas TIC, 
en pleno viraje de las empresas 
al 4.0; además de la Actividad Fí-
sica y el Deporte y los Servicios 
Socioculturales y a la Comuni-

dad, que incluyen los estudios 
relacionados con el cuidado de 
mayores, un sector con buenas 
expectativas.

El panorama de la FP ha ido 
adaptándose a la realidad laboral 
de la provincia. Hace 15 años, en 
el 2003, las empresas se rifaban 
a los titulados de Madera y Mue-
ble y Edificación y Obra Civil o 
Automoción. Solo este último se 
salva, lo mismo que Electricidad 
y Electrónica e Instalación y Man-
tenimiento, en un contexto en el 
que la industria demanda perfi-
les más técnicos; y con Comercio 
y Márketing y Hostelería, que si-
guen en la parte alta, donde tam-
bién se cuela Imagen Personal.

Los empresarios instan a ofrecer una 
FP acorde a las opciones laborales
Desde Chumillas & Tarongi constatan la dificultad de encontrar ciertos perfiles profesionales

Chumillas&Tarongi diseña y fabrica maquinaria industrial para sectores como cerámico, fritas y esmaltes o vidrio.

L a Asociación Española de 
Empresas de Maquinaria 
y Bienes de Equipo para la 
Industria Cerámica (Ase-

bec) ha advertido. Urge personal 
formado para la industria -según 
una encuesta realizada por la en-
tidad, sus asociados disponen de 
unas 200 plazas para titulados 
universitarios o de FP- en un mo-
mento en el que muchos jóvenes 
tienen dificultades para acceder 
al mercado laboral.

Uno de los integrantes de la 
asociación, David Chumillas 
(Chumillas & Tarongi SL), cons-
tata esta realidad. La necesidad 
de mano de obra, explica Chu-
millas, los ha llevado a buscar es-
te personal cualificado en otras 
provincias. Para los próximos dos 
años las expectativas de la com-
pañía son, aproximadamente, 
poder incorporar a tres o cuatro 

personas con perfiles relaciona-
dos a la caldedería, la electrome-
cánica o montaje. 

Además, comenta David Chu-
millas, «el inglés es fundamental. 
Para la actividad fuera de Espa-
ña, los operarios deben poder de-
fenderse con el idioma».

El responsable de la empresa 
también defiende la FP dual ya 
que implica beneficios para am-
bas partes. «Al empresario le ofre-
ce ventajas respecto a las cargas 
fiscales y el alumno aprende de 
forma más fluida», indica. «Aun-
que a corto plazo su incorpora-
ción no aporta, es algo que la em-
presa asume y que nos sirve para 
comprobar si es una persona vá-
lida para el puesto», dice el direc-
tor de Operaciones de la firma.

Este empresario insiste en que 
«aunque hay casos y casos, noso-
tros no buscamos aprovecharnos 

de los jóvenes». «Cuando incorpo-
ramos a un empleado lo acompa-
ñamos para enseñarle, no lo de-
jamos solo. Es un proceso bidirec-
cional», apunta.

Entre los aspectos que podrían 
modificarse para resolver esta 
situación paradójica, la existen-
cia de vacantes y la falta de per-
sonal que cumpla los requisitos 
demandados, está que las admi-
nistraciones «potencien áreas co-
mo la soldadura o el trabajo con 
hierro, es decir, las relacionadas 
con el metal». A los jóvenes que 
se estén planteando qué estudiar 
les recomienda «que valoren las 
salidas de futuro, las áreas que 
tienen mayor oferta laboral. Mu-
cha gente demanda estudios, por 
ejemplo, de Administración que 
es más asequible pero el mercado 
no puede admitir a tantos jóve-
nes con estos perfiles». 

ESPECIAL FP: UNA APUESTA DE FUTURO

Proponen un máster con 
prácticas para completar la 
Formación Profesional

Un máster de Formación Pro-
fesional (FP) con una programa-
ción destinada a una profesión 
concreta y con prácticas en em-
presas podría mejorar la oferta 
de estos estudios en España, 
que sigue sin ser «suficiente-
mente atractiva». Es una ideas 
incluidas en el estudio «La FP 
española en el sistema educa-
tivo reglado: aportaciones de 
países relevantes europeos», de 
la Fundación Alternativas y rea-
lizado por el profesor José Ma-
nuel Corpas.

El informe recuerda que Es-
paña (según datos de Eurostat 
del 2016) tiene un 28% de alum-
nos matriculados en FP frente 
al 48% de media de la UE, y que 
en nuestro país el paro juvenil 
alcanza el 44,4% frente al 18,7% 
europeo. Por ello, el informe 
propone, entre otras medidas, 
aumentar a tres años los estu-
dios de grado medio y superior 

de FP (en la actualidad son dos 
años) y la creación de un más-
ter, específico para el alumno 
con estudios del ciclo de gra-
do superior, y que tendría que 
ofrecerse con un precio de ma-
trícula ajustado a la realidad 
social del alumnado.

El documento plantea un 
diagnóstico nacional y autonó-
mico sobre la FP para que exis-
ta concordancia entre la oferta 
y la demanda laboral. 

Si con la Lomce existe la FP 
Básica, el grado medio y el su-
perior, el informe ofrece una 
nueva organización de FP: ciclo 
formativo inicial, grado medio, 
grado superior y máster.

Corpas considera que, aun-
que la FP Básica fijada por la 
Lomce incorpora prácticas en 
empresas, carece de medios 
para realizar las distintas espe-
cialidades, alto absentismo y 
mayor fracaso escolar.

El estudio plantea mejorar las condiciones de las prácticas en empresas.
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La incorporación de este transporte, de fácil manejo y versátil, a la flota de FACSA en la localidad  es una iniciativa que se enmarca dentro del plan de eficiencia energética de la compañía.

FACSA apuesta por la movilidad sostenible 
en Vila-real con el vehículo eléctrico Twizy
Los operarios de la empresa utilizan desde hace un año este coche de ‘cero emisiones’ para sus desplazamientos por el casco urbano

D entro de su compromiso con el 
medio ambiente FACSA, la em-
presa de Grupo Gimeno con más 
experiencia en la gestión del 

ciclo integral del agua, apuesta por la 
movilidad sostenible en Vila-real. Desde 
hace un año, los operarios de la compa-
ñía, que gestiona el Servicio Municipal 
de Agua Potable en la localidad, utilizan 
para sus desplazamientos urbanos un ve-
hículo eléctrico Twizy.

Se trata de un modelo de ‘cero emisio-
nes’ que destaca por su maniobrabilidad 
y fácil manejo, su especial versatilidad y 
una capacidad de carga suficiente como 
para transportar herramientas y mate-
rial de pequeño tamaño. Características 
que hacen de este vehículo un medio de 
transporte idóneo para efectuar tareas 
rutinarias, como la lectura y sustitución 
de contadores o la realización de inspec-
ciones, entre otros trabajos relacionados 
con la red.

El vehículo se incorporó hace un año 
a la flota de vehículos eléctricos que el 
Ayuntamiento de Vila-real comenzó a ha-
bilitar en 2014, con el objetivo de reducir 
las emisiones y promover un transporte 
más sostenible en la localidad. 

MÁS DE 2.500 KILÓMETROS AL AÑO
Únicamente durante su primer año de 
funcionamiento este vehículo eléctrico 
ha realizado un total de 2.574 kilóme-
tros, lo que implica a su vez que única-
mente con esta acción se ha evitado la 
emisión a la atmósfera de media tonela-
da de CO2. 

Vila-real no es la única localidad de 
la provincia en la que FACSA ha puesto 
en marcha esta iniciativa. En Castellón 
la empresa dispone en la actualidad de 
cuatro vehículos de estas características, 
que permiten a los operarios desempe-
ñar sus tareas profesionales de forma 

Durante el primer año, el vehículo ha recorrido 2.574 kilómetros que han permitido reducir la emisión a la atmósfera de media tonelada de CO2.

más respetuosa con el entorno. De he-
cho, la empresa también ha habilitado 
recientemente un punto de recarga para 
su flota de vehículos eléctricos en la zo-
na de parking de sus oficinas, ubicadas 
en el Complejo San Agustín de la calle 
Mayor de Castellón.

Esta estación, de uso exclusivo de la 
empresa, tiene capacidad suficiente para 
tres vehículos, que se cargan por la no-
che, después de cada jornada de traba-
jo, cuando la tarifa eléctrica ofrece unos 
precios más económicos. 

Esta iniciativa se suma a las que tanto 

FACSA como el Ayuntamiento de Vila-
real han puesto en marcha, dentro de su 
compromiso con la mejora de la sosteni-
bilidad medioambiental y energética de 
sus servicios. Y es que el uso de coches 
eléctricos contribuye al desarrollo soste-
nible, ya que no emiten CO2 a la atmós-
fera y están catalogados como vehículos 
de ‘cero emisiones’. 

EMPRESA PIONERA EN SU ÁREA
La incorporación de nuevas tecnologías 
y los desarrollos propios sitúan a FACSA 
como un referente en su área de activi-

dad. De hecho, es pionera entre las em-
presas del sector del agua en implantar y 
certificar su sistema de la I+D+i en Espa-
ña bajo la norma  UNE 166.002.

A su vez, entre otros avales la firma 
también ha sido distinguida con la nor-
ma ISO 14001, relativa a la gestión 
medioambiental, además de contar con 
el certificado ISO 50001, que establece 
las condiciones para fomentar el ahorro 
y la eficiencia energética, además de pro-
mover la disminución de las emisiones 
de gases de efecto invernadero que pro-
vocan el cambio climático.



Vila-real inn     va 
Les ciutats valencianes per la innovació 
dissenyen el pla d’actuacions a Vila-real
L’alcalde i president de la Xarxa autonòmica convoca el Consell Rector per a perfilar les accions que presentaran a l’Agència Valenciana

L ’alcalde, José Benlloch, 
ha presidit la primera re-
unió del Consell Rector 
de la Xarxa Valenciana 

de Ciutats per la Innovació des-
prés d’assumir Vila-real la pre-
sidència de l’ens autonòmic. 
La reunió, en la qual han parti-
cipat l’alcalde d’Alcoi, Antoni 
Francés; el tinent d’alcalde del 
municipi alacantí, Manuel Go-
micia; el regidor de Promoció 
Econòmica d’Ontinyent, Pablo 
Ubeda, i l’alcalde d’Almussafes, 
Antoni González, ha servit per a 
assentar les bases del treball en 
la xarxa i començar a dissenyar 
el projecte pilot que l’entitat pre-
sentarà davant la futura Agència 
Valenciana de la Innovació, així 
com establir posicions comunes 
en matèria d’innovació «per a 
seguir promovent i consolidant 
la innovació com a eix de desen-
volupament en la nostra Comu-
nitat, ara que comptem amb un 
Consell que aposta també per 
l’economia del coneixement i la 
innovació», assenyala Benlloch. 

El Consell Rector de la Xar-
xa Valenciana de Ciutats per la 
Innovació està format per un 
municipi de cadascuna de les 
províncies valencianes, a més 
d’un representant de les pobla-
cions amb menys de 10.000 ha-
bitants. Aquesta ha estat la pri-
mera reunió del Consell Rector, 
després de la constitució formal 
de l’entitat i l’elecció de José Ben-
lloch com a primer president, 
per un període de dos anys, de 
l’organisme que aglutina les ciu-
tats de la Comunitat que aposten, 
com a eix de desenvolupament, 
per la innovació. 

CONSOLIDACIÓ
«La Xarxa Valenciana està co-
mençant a caminar i són moltes 
les qüestions que tenim sobre la 
taula, amb l’objectiu de sumar es-
forços per a seguir treballant en 
la consolidació d’un ecosistema 
innovador en els nostres munici-
pis i en tota la Comunitat», assen-
yala Benlloch. 

En aquesta línia, unes de les 
qüestions abordades en la troba-
da ha sigut el disseny d’un projec-
te pilot a desenvolupar en una de 
les ciutats de la xarxa per a la seua 
posterior implantació a la resta de 
municipis, que permeta introduir 
fórmules innovadores per a millo-
rar la gestió de l’Administració, 
la relació de la institució amb 
els ciutadans o l’enfortiment del 

Curso “Creatividad e innovación” Programa
#ÉxitoEnFemenino

7 DE JULIO – EFECTE Vila-real
http://www.efectevr.com/programa-exitoenfemenino/

Jornada INNOVACION y EMPRENDIMIENTO SOCIAL

13 DE JULIO - Centro CIES de Castellón de la Plana
http://ceeicastellon.emprenemjunts.es/?op=14&n=12202

Jornada empresa y aventura – Networking outdoor

5 DE JULIO – Adzaneta del Maestrat
http://peconomica.dipcas.es/evento/?evento_id=3195

Empresas de economía social, una
oportunidad para el empleo

6/07 en Vall d´Alba; 11/07 en Segorbe y
13/07 en Albocàsser
http://peconomica.dipcas.es/agenda/

Jornada Promoción y Venta en China por Internet

4 DE JULIO – CEEI Valencia (Paterna)
http://ceeivalencia.emprenemjunts.es/?op=14&n=12247

AGENDA NACIONAL JULIO 2017 DEL INSTITUT INNOVACIÓ
CIUTAT DE VILA-REAL

teixit econòmic local. «Estem fent 
passos importants en matèria 
d’innovació, gràcies també al su-
port i l’aposta per la innovació de 
la Generalitat; un d’aquests serà 
la pròxima creació de l’Agència 
Valenciana de la Innovació, amb 

la qual volem començar a treba-
llar només siga una realitat amb 
iniciatives concretes», valora el 
president de la xarxa. 

La programació de jornades en 
els municipis que formen part de 
l’organisme o qüestions operati-

ves de gestió i coordinació de la 
xarxa són uns altres dels punts 
tractats en la reunió celebrada a 
Vila-real. 

«Que la nostra ciutat, a través 
de l’Alcaldia, haja sigut triada per 
a la presidència de la Xarxa Valen-

ciana és una clara mostra que es-
tem fent bé les coses, teixint una 
aliança amb la societat civil i el 
teixit empresarial que fa de Vila-
real un model de ciutat referent», 
agrega el president de l’ens i al-
calde de Vila-real.

Els representants de les diferents localitats van mantenir una reunió de treball, la primera des de la constitució oficial de l’ens, al despatx d’Alcaldia del consistori.
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Mercadona abre la primera 
tienda eficiente en Vila-real
Benlloch destaca la dotación de nuevos servicios en el barrio de Miralcamp 

E l alcalde, José Benlloch, ha acompa-
ñado a la directora de Relaciones 
Externas de Castellón y Valencia 
Norte de Mercadona, María José Si-

samón, en la inauguración del nuevo su-
permercado que la compañía ha abierto 
en el barrio de Miralcamp, con en su Nue-
vo Modelo de Tienda Eficiente.

El primer edil recuerda que la reorde-
nación de la zona para hacer posible la 
instalación de la superficie forma parte 
del plan de regeneración de los barrios 
de Vila-real, impulsado por el equipo de 
gobierno en áreas urbanas en las que la 
reubicación de empresas ha generado es-
pacios sin uso o degradados.

En relación a la nueva tienda, el alcalde 

valora la inversión realizada por la em-
presa «para poder abrir en Vila-real un 
tienda que supone casi una revolución 
en el concepto de supermercado de la 
cadena, poniendo la última tecnología 
al servicio de las personas, la gestión en 
tiempo real de la tienda y la responsabi-
lidad con el entorno, con una reducción 
de hasta el 40% en el consumo energético 
respecto a una tienda convencional». 

«Que Mercadona haya elegido nuestro 
ciudad para implantar este Nuevo Mode-
lo de Tienda Eficiente es un orgullo, co-
mo ciudad innovadora que somos, sin ol-
vidar los 2,7 millones de euros invertidos 
por la empresa para poder hacer posible 
esta apertura», añade el alcalde.

Benlloch y Sisamón recorrieron el centro que ocupa en total 1.800 metros cuadrados.

Benlloch participa en el Foro 
Internacional Green Cities 
El encuentro, celebrado en Málaga, aborda las ciudades inteligentes

El alcalde, José Benlloch, ha participa-
do en Green Cities, el octavo Foro Inter-
nacional de Inteligencia y Sostenibilidad 
de Málaga y uno de los encuentros más 
importantes en el desarrollo de ciudades 
inteligentes, para exponer la experiencia 
de Vila-real como ciudad innovadora y el 
trabajo local para convertir la población 
en una ‘smart city’. 

Benlloch, designado presidente de la 
Red Valenciana de Ciudades por la Inno-
vación, ha compartido mesa de debate 
con responsables de municipios vincu-
lados con la innovación como el primer 
edil de Málaga, Francisco de la Torre; la 
alcaldesa de l’Hospitalet, Núria Marín; el 
primer edil de Sevilla, Juan Espadas. o el 

primer edil de la Municipalidad Provin-
cial de Arequipa (Perú) que compartió la 
mesa de alcaldes del encuentro.

El alcalde ha desgranado las iniciati-
vas que la ciudad de Vila-real ha venido 
desarrollando en los últimos años con el 
objetivo de convertirse en una ciudad in-
teligente y consolidar la marca de Ciudad 
de la Ciencia y la Innovación, así como el 
establecimiento de redes de colaboración 
con el tejido empresarial y asociativo.

El alcalde ha expuesto el esfuerzo local 
para «cambiar el chip» tras el estallido de 
la crisis económica, a través de las cuatro 
marcas de ciudad: de la Ciencia y la Inno-
vación, Educadora, de la Salud y el Depor-
te, y de Congresos, Festivales y Eventos.

Historia de éxito

Digit-S evoluciona la gestión 
técnica del proceso ‘inkjet’
Desarrollan un ‘software’ para mejorar la decoración digital de las piezas

D igit-S que basa su actividad en el 
desarrollo de software para la de-
coración digital -por inyección, 
inkjet- en el sector cerámico. Con 

el auge de este sistema, el objetivo de esta 
compañía es mejorar el proceso producti-
vo mediante el uso de software. 

El director de marketing de la firma, 
Pablo Luque, recuerda la iniciativa surgió 
en 2013 «cuando vimos una necesidad». 
«Se estaba desarrollando este mundo pe-
ro no había un software que controlara 
toda esta tecnología emergente. Gente 
con mucha experiencia en el sector, que 
vio nacer esta tecnología, detectó esta ne-
cesidad, vieron la oportunidad y aposta-
ron por sacar adelante la empesa», deta-
lla Luque. 

Entre los servicios que ofrecen, apun-
ta Luque, no solo está el desarrollo de 
software sino que otro de los enfoques 
consiste en «dar asistencia al cliente, 
convirtiéndonos en sus colaboradores. 
Les proporcionamos toda la asistencia y 
formación para que mejoren el proceso». 
Además, trabajan con los productores de 
tintas para esa tecnología con el objetivo 
de que también puedan mejorar la asis-
tencia a sus clientes.

Hasta ahora, comenta, el mercado in-
ternacional era su principal demandante. 
«Tenemos presencia en más de 10 países 
del norte de África, Asia, Sudamérica y Eu-
ropa pero gracias a la participación en Ce-
visama hay interés del mercado nacional. 
Tenemos una importante demanda en Es-
paña y también estamos implantando la 
tecnología en muchas firmas de la provin-
cia», detalla el director de Marketing.

La respuesta de sus usuarios es satisfac-
toria ya que «les ayudamos a mejorar el 
proceso y el producto y eso repercute en 

que la empresa vaya mejor». Además, Di-
git-S marca la diferencia al elaborar un 
software propio, KROME Ceramics, que 
mejora la calidad del producto, reduce 
los problemas de producción y optimiza 
los costes del proceso inkjet. «Hay otros 
sistemas que provienen del sector de las 
artes gráficas o del textil, que empeza-
ron a trabajar con este tipo de tecnología 
antes, pero el mundo cerámico presenta 
unas condiciones diferentes que nosotros 
atendemos», argumenta.

La línea de trabajo de futuro, comenta 
Luque, se centra en seguir buscando solu-
ciones para el sector cerámico. «Estamos 
seguros que las fábricas van a adaptarse 
a la industria 4.0 o inteligente por lo que 
debemos seguir evolucionando para ha-
cer el procedimiento más fácil y con me-
nos costes», dice el joven.

Pese a los buenos resultados cosecha-
dos, Luque asegura que los inicios no fue-
ron fáciles. «Conformar la idea, valorar 
su aceptación, asumir que hay que dar el 
salto al extranjero y preparar la estruc-
tura para ello... Es un camino duro pero 
divertido y gratificante porque aprendes 
mucho», valora.

Respecto al hecho de sí aconseja la ex-
periencia de emprender, el director de 
Marketing de Digit-S no duda. «Lo reco-
miendo para todos los que tengan la ilu-
sión porque aunque es una experiencia 
dura y sacrificada pero divertida y que 
te aporta mucha satisfacción personal», 
apunta Luque. Con todo insiste en que 
un factor primordial es tener un buen 
plan de negocio. «Muchas iniciativas no 
mueren por una buena o mala idea sino 
porque no saben cómo explotarla. Es ne-
cesario saber qué y cómo se va a vender y 
controlar los gastos», concluye.

Digit-s recibió uno de los primeros galardones ex aequo de los Premios Globalis de 2016.
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Societat

Residencia Sant Llorenç, 
mimo y atención para 
sentirse como en casa
Un equipo multidisciplinar atiende las necesidades 
de los mayores, que cuentan con muchos servicios
La residencia de la 3ª Edad 
Sant Llorenç se define co-
mo un centro gerontológico 
abierto, de desarrollo perso-
nal y atención sociosanitaria 
interprofesional en el que vi-
ven de forma temporal o per-
manente personas mayores. 
El objetivo general es el de 
facilitar el mantenimiento de 
la autonomía de sus usuarios. 
Y si el deterioro de sus capaci-
dades es tan grave que se pro-
duce, junto a la pérdida de 
independencia, la pérdida de 
la autonomía, el objetivo será 
atender a la persona mayor 
con las máximas garantías de 
respeto y dignidad.

SERVICIOS
Las personas dependientes ne-
cesitan una atención que cu-
bra todas sus necesidades fisio-

lógicas, sanitarias y psicológicas. 
Es por ello que la residencia Sant 
Llorenç dispone de todos los servi-
cios básicos necesarios. Así pues, 
las instalaciones cuentan con co-
cina propia donde se prepara una 
comida equilibrada, adaptada a 
cada usuario con menús confec-
cionados por el equipo médico, 
adaptados a los usuarios. 

Además, en Sant Llorenç se 
mima la asistencia sanitaria. Los 
profesionales sanitarios realizan 
una valoración integral de los ma-
yores y se realizan tanto el trata-
miento de patologías leves como 
la administración de medicamen-
tos con la garantía de la presen-
cia, durante las 24 horas del día, 
de diplomadas en Enfermería y 
Auxiliares. Asimismo, el centro 
dispone de personal formado en 
Fisioterapia que lleva a cabo los 
procesos de rehabilitación que se 

complementan con la piscina te-
rapéutica. El equipo de la residen-
cia Sant Llorenç también presta 
atención psicológica con diferen-
tes fines. Por una parte, la preven-
ción o tratamiento de trastornos 
psíquicos emocionales y, por otra, 
el mantenimiento o mejora de las 
funciones cognitivas como la me-
moria, la orientación en espacio y 
tiempo, etc. 

En las instalaciones, los usua-
rios también disponen de anima-
ción socio-cultural con un variado 

programa de actividades. 
   La residencia dispone de 105 
plazas en 81 habitaciones, to-
das ellas individuales de las 
cuales 24 pueden ser com-
partidas. Unos cuartos están 
dotados con todo lo necesario 
para facilitar la estancia a los 
usuarios: aire acondicionado, 
teléfono manos libres, alar-
ma personal, cama articulada 
eléctrica con colchón de látex, 
televisor de 14 pulgadas con 
mando a distancia, amplios 
armarios para sus enseres, me-
sita de noche, sillón, mueble 
escritorio, cortinas y colchas 
ignífugas, detector de humo, 
hilo musical y toma de co-
nexión a Internet. 

ZONAS COMUNES
Respecto a las zonas comunes 
incluyen salas de lectura y ac-
tividades, área de peluquería 
y podología, acceso a un equi-
po informático conectado a 
Internet a disposición de los 
residentes así como una terra-
za ajardinada para disfrutar 
del tiempo de ocio.

Residencia Sant Llorenç, 
Avda. Penyagolosa, 29 de Vi-
la-real. Para más información 
pueden llamar al teléfono 964 
53 80 79, consultar www.resi-
denciasanllorens.com o escri-
bir un e-mail a info@residen-
ciasanllorens.com.

Los usuarios pueden 
disfrutar de todo tipo 
de servicios y cuidados 
para garantizar una 
óptima calidad de vida

U

Publirreportaje ; Residencia Sant Llorenç

Acceso a la residencia, en la avenida Penyagolosa, 29 de Vila-real.
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dIPLOMEN ELS ALUMNES dELS 
tALLERS dE tELEMEdICINA 
COgNItIVA dE L’EUgLIA

La regidora de Salut, Sil-
via Gómez, ha acompanyat 
els alumnes dels tallers de 
telemedicina cognitiva en 
el lliurament de diplomes. 
L’activitat forma part del pro-
grama Euglia, impulsat per la 
Regidoria de Salut, vol preve-
nir i rehabilitar persones amb 
lesions cerebrals, malalties 
neurodegeneratives així com 
població infantil amb proble-
mes d’aprenentatge.

U

breus

CREU ROjA RECAPtA fONS PER 
ALS PROgRAMES d’AtENCIó 
AMb LA I MARxA SOLIdàRIA

Creu Roja ha organitzat la 
primera edició d’una marxa 
solidària per a recaptar fons 
per al manteniment dels seus 
múltiples programes d’ajuda 
als més desfavorits de la ciutat. 
L’esdeveniment va completar 
el trajecte de la plaça Major al 
Termet on es van programar 
activitats i, per una inscripció 
de 8 euros, els participants 
van rebre una bossa amb una 
samarreta, aigua, fruita i un 
bitllet del Sorteig de l’Or.

U

Els Pressupostos Participatius tenen en 
execució la majoria de les propostes 
La sisena edició de la iniciativa destaca per haver centrat les peticions en assumptes de caire social o ecològic

E ls sisens Pressupostos Par-
ticipatius avancen i la mei-
tat de les 33 peticions dels 
veïns ja es troba en execu-

ció. Així ho ha anunciat la regi-
dora de Participació Ciutadana, 
Gemma Gil, que ha titllat aques-
ta edició com «els Pressupostos 
Participatius més socials i ecolò-
gics de la història, ja que els veïns 
s’han interessat més que mai per 
temes que afecten directament el 
benestar social».

Les tres primeres propostes 
més votades es troben en marxa. 
La primera d’aquestes, un taller 
d’atenció a persones majors, de-
pendents o amb discapacitat, la 
va canalitzar l’àrea de Serveis So-
cials a través de l’Aula Mentor, 
que ha oferit la formació entre 
els mesos d’abril i juny.

La segona iniciativa en les prio-
ritats dels veïns, l’ampliació o 
trasllat dels horts urbans, actual-
ment es troba en procés d’estudi 
per part dels serveis tècnics i ad-
ministratius de l’Ajuntament, 

que en breu informaran sobre 
els avanços. La tercera proposta 
més votada va ser la instal·lació 
de jocs adaptats per a xiquets 
amb discapacitat en els parcs 
infantils. En aquest cas, Serveis 

Públics ha destinat 20.000 euros 
per a 12 intervencions en parcs. 
La intenció és realitzar sis actua-
cions aquest 2017 i sis més el 
2018 i, de moment, ja hi ha tres 
infraestructures adaptades als 

jardins de la Maiorasga, Mestre 
Vidal i el Pilar. 

De les reunions periòdiques 
que manté Gil amb la resta de 
regidors es desprén que altres 
intervencions com l’obertura 
del carrer d’Isabel de Villena o 
la millora de la il·luminació al 
Termet. Ja s’ha realitzat, entre 
d’altres, una campanya sobre 
l’ús de l’intermitent en les ro-
tondes i una altra sobre l’ús de 
la bicicleta.

PROjECtES dESEStIMAtS
De moment, s’han descartat 
l’habilitació d’un museu de 
l’esport en el nou pavelló espor-
tiu que substituirà el Campió 
Llorens i la inclusió de jocs en el 
jardí al costat de la BUC. 

El primer, per inviabilitat 
econòmica, i el segon, per situar-
se al costat d’una zona d’estudi, 
que requereix silenci. Tot i això, 
va indicar Gil, sí que es netejarà 
la vegetació en la zona i es millo-
rarà el jardí.

La regidora de Participació Ciutadana, gemma gil, va repassar les accions.
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Un llamamiento para adaptar el 
entorno urbano y los transportes 
La Panderola lleva a escena una obra teatral por los 30 años de Educación Vial en la ciudad

Los alumnos hicieron un gran esfuerzo para preparar la obra que el público reconoció con sonoras ovaciones.

A ritmo de uno de los éxi-
tos de la temporada, Des-
pacito, despidieron los 
usuarios del Centro de 

Educación Especial La Panderola 
la obra de teatro ‘La aventura de 
los invisibles’ con la que se suma-
ron al 30 aniversario de la puesta 
en marcha, por parte del Ayun-
tamiento, del servicio de Educa-
ción Vial en la ciudad La repre-
sentación contó con la colabora-
ción de la Policía Local y también 
de los docentes del centro, que 
han preparado la obra durante 
todo un año junto a los usuarios, 
quienes sobre el escenario han 
mostrado su sorpresa al inten-
tar viajar en tren y descubrir que 
ninguna de las infraestructuras 
que les rodean está adaptada. 

Durante cerca de una hora, 
los alumnos y docentes del cen-
tro ejemplificaron los problemas 

que encuentran en su vida diaria 
así como para acceder al merca-
do laboral con vídeos, una lista 
de deseos o canciones.

«Con esta obra pretendían 
abrir los ojos al resto del mundo 
sobre la importancia que tiene 
contar con espacios adaptados 
a personas con movilidad redu-
cida», asegura el concejal de Se-
guridad Ciudadana y Movilidad, 
Javier Serralvo y destaca que «al-
gunos subieron con su silla de 

ruedas al escenario así como con 
otros elementos que forman par-
te de su día a día». 

«Querían que la gente vea con 
qué se encuentran a diario, pero 
no solo ellos, sino también per-
sonas mayores o niños y vecinos 
con un carrito de bebé; todavía 
queda mucho por hacer para que 
todo el mundo se sienta integra-
do y para que este problema no 
quede condenado a la invisibili-
dad, de ahí el nombre de la obra 
de teatro», apunta. 

Serralvo recuerda que la Edu-
cación Vial, que se implantó de 
manera pionera en el curso 1986-
87, ha formado a más de 80.000 
escolares de diferentes edades, 
«ayudándoles a ser más autosufi-
cientes y concienciándoles de los 
peligros y las precauciones que 
hay que tomar para salvaguardar 
su seguridad». 

‘La aventura de los 
invisibles’ pretende 
abrir los ojos a la 
ciudadanía sobre sus 
problemas cotidianos

U

La EASD idea espacios de 
arquitectura efímera para 
la plaza del Mercado

El alcalde de Vila-real, José 
Benlloch, ha clausurado la ex-
posición de los trabajos de ar-
quitectura efímera realizados 
por los alumnos de la Escuela 
de Arte y Superior de Diseño de 
Valencia (EASD) con propuestas 
de uso para la nueva plaza del 
Mercado de la ciudad. 

Los trabajos, expuestos en la 
sala La Pecera de la EASD, uti-
lizan el espacio resultante de 
la demolición de los antiguos 
juzgados para proponer la 
construcción de pabellones efí-
meros que dotan de uso y reva-
lorizan el espacio urbano. El al-
calde ha destacado la calidad de 
los proyectos y la creatividad de 
los alumnos para «aportar ideas 
muy interesantes para el futuro 
de esta céntrica plaza». 

Benlloch recuerda que la vo-
luntad del equipo de gobierno 
es dotar de mayor contenido 
a la plaza del Mercado y dina-
mizar el entorno. En esta línea, 
el recinto ha acogido reciente-
mente la Feria del Libro, con 
«una muy buena aceptación 
por parte de los vecinos y visi-

tantes». «Los proyectos ideados 
por los alumnos de la EASD de-
muestran la enorme potenciali-
dad de este entorno urbano, al 
lado de un BIC como es nuestra 
iglesia arciprestal y en pleno 
centro de la ciudad. Pero, sobre 
todo, las propuestas que hemos 
visto hoy son una muestra más 
del talento de nuestros jóve-
nes», agrega el alcalde.

REVALORIZAR EL ESPACIO
La exposición recoge los traba-
jos de los estudiantes de segun-
do curso de Diseño de Interiores 
para la asignatura Proyectos de 
Arquitectura Efímera, que por 
primera vez ha versado sobre 
un espacio urbano de Vila-real, 
la plaza del Mercado. 

Los alumnos han ideado pa-
bellones efímeros, con el único 
condicionante de proyectar su 
construcción con materiales 
respetuosos con el entorno, a 
través de palets o elementos 
similares, con el objetivo de 
revalorizar un espacio urbano 
con creatividad y presupuestos 
reducidos.

El alcalde estuvo presente en la exposición de los alumnos de esta escuela.

reconocimiento a vecinos 
y entidades de la tercera 
edad por el día del mayor

U Vila-real ha organizado el Día del Mayor 
para conmemorar el Día Mundial de la 
Toma de Conciencia sobre el abuso u 
maltrato contra los mayores. La edil de 
Familia, Rosario Royo, ha entregado los 

reconocimientos a las juntas directivas 
de las asociaciones de jubilados la Murà 
y del Prado. Otra de las actividades 
fue la presentación del trabajo de los 
participantes ‘Historias de vida’.

el consell de Xiquets i 
Xiquetes cierra el curso con 
las propuestas a los ediles

U Los  jóvenes  presentaron los 
resultados del presente ejercicio y 
sus propuestas para mejora a los 
concejales que tomaron nota e 
informarán de la evolución.
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Esports

L’SME assigna 1.465 places de la 
33a Escola Esportiva i l’Estiu Actiu
Gómez defensa que són propostes de referència autonòmica pel preu i la programació

La regidora d’Esports, Silvia Gómez, va detallar les activitats i els torns programats durant aquest estiu.

E l  S e r v e i  M u n i c i p a l 
d’Esports (SME) ha ofe-
rit un total de 1.465 pla-
ces per a practicar esport 

aquest estiu dins de l’Escola Es-
portiva i l’Estiu Actiu, programa-
cions dirigides per als més joves 
en el primer dels casos i també 
per al públic en general. La re-
gidora responsable d’Esports i 
Salut, Silvia Gómez, ha presen-
tat les campanyes d’estiu i ha 
recordat que «ambdues s’han 
convertit en un referent de tota 
la Comunitat Valenciana, ja que 
són de les més completes quant a 
programació i també pel preu».

Un any més, i ja van 33 des que 
es convoca l’Escola Esportiva 
d’Estiu, els més menuts compten 

amb 600 places per a practicar ac-
tivitats com piragüisme -que per 
primera vegada podria realitzar-
se en una zona especialment ha-
bilitada al riu Millars- i altres ac-
tivitats aquàtiques, a més de pilo-
ta valenciana, iniciació a la vela, 
‘paddle surf’, marxa de muntan-
ya amb acampada, senderisme, 
activitats al Termet, iniciació al 
judo, activitats poliesportives, 
així com una ruta cicloturista i 
les tradicionals estades i activi-
tats a Morella. 

DIVERSITAT D’ESPAIS
La campanya, que conclou el 4 
d’agost, ocupa espais com el pa-
velló Bancaixa, el Trinquet Muni-
cipal, la piscina Yurema Requena 

i la del Termet, el pavelló Sebas-
tián Mora o la ruta botànica. 

D’altra banda, la programació 
de l’Estiu Actiu, oberta a tots els 
públics, ha oferit 865 places per 
a realitzar activitats com natació 
per a xiquets de 3 a 14 anys i per 
a adults; aigua-salus i natació 
terapèutica per a joves, pilates, 
ioga, activitats aquàtiques per a 
majors de 60 anys i també per a 
nadons. A aquesta oferta se su-
ma ritmefit, cicle-ritme, aigua-
cicle i activitats aquàtiques pre-
part i postpart. Fins al 4 d’agost 
els usuaris que han aconseguit 
plaça faran activitats a la pisci-
na coberta, la sala polivalent i 
l’annex del pavelló Bancaixa i la 
sala de ritme.

El Torneig Ciutat de Vila-real enfronta una 
trentena de fisioculturistes a l’Auditori

El Torneig Ciutat de Vila-real 
de fisioculturisme i ‘fitness’ 
ha celebrat la primera edició a 
l’Auditori Municipal Músic Ra-
fael Beltrán Moner, amb una 
trentena de competidors en una 
dotzena de disciplines i catego-
ries. L’edil d’Esports i Salut, Silvia 
Gómez, ha acompanyat els parti-
cipants durant la prova, d’abast 
regional. «Un dels pilars sobre els 
quals assentem la nostra marca 
de Ciutat de la Salut i l’Esport 
és, precisament, l’organització 
d’esdeveniments d’aquest tipus, 
que permeten donar suport i re-
llevància a disciplines esportives 
minoritàries però igualment im-
portants», diu Gómez. L’Auditori Municipal va ser la seu d’aquest primer campionat  regional.
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La cursa per pareLLes 
cèLtic submarí recapta fons 
per a La fundació manantiaL

U Prop de 500 persones han participat 
en la cursa d’uns sis quilòmetres, 
organitzada per la Penya Cèltic 
Submarí i que forma part del Circuit 
de carreres populars de l’SME.

La piscina deL termet 
acuLL eL ii aquatLó escoLar 
deL cLub triatLó ViLa-reaL

U Uns 300 xiquets i  xiquetes han 
participat en la segona edició de 
l ’Aquatló escolar,  una activitat 
organitzada pel Club Triatló Vila-real, 
amb la col·laboració de l’SME. 

La ii GirLs cup conGreGa 
Vuit equips de futboL femení 
de primera i seGona diVisió

U Vila-real ha estat l’epicentre del futbol 
femení d’elit durant quatre dies. La 
Ciutat Esportiva Municipal  ha acollit 
la segona edició de la Girls Cup, 
organitzada per PinoSport Élite.



Opinió Crònica de Vila-real
JULIOL DEL 2017 21

Un poble, una llengua, uns arrels. El 
nostre poble, la nostra llengua, els nos-
tres arrels i la nostra història. I cada pas 
que donem són història i fan història, 
per això des del Grup Municipal Socia-
lista anem a continuar fent història de-
fensant lo nostre i als nostres.

La lluita no es pot quedar en paraules 
i en resolucions d’altres administracio-
ns, no volem conformisme, volem conti-
nuar reivindicant que Vila-real ha sigut, 
és, i ha de continuar sent un referent de 
polítiques socials, d’ocupació, de partici-
pació ciutadana, de cultura, d’educació, 
d’esports i salut, i de la defensa dels nos-
tres i de les nostres coses.

No volem quedar-nos parats davant 
la despreocupació d’altres que ens criti-
quen quan el Govern central no ens ator-
ga els EDUSI, que hagueren suposat per 
a Vila-real 13 milions d’euros. Nosaltres 
vam fer la feina, la societat va treballar 
amb l’Ajuntament per a elaborar el mi-
llor projecte per als EDUSI, però el Go-
vern de Rajoy, del PP, no ha volgut que el 
nostre poble continués avançant... però 
som un poble lluitador, emprenedor, 
amb homes i dones que dia a dia fan que 
el nostre poble siga un orgull i un espill 
on mirar-se. No ens fem xicotets davant 
l’adversitat, ens fem més grans, i sense 
l’ajuda de Rajoy, Folgado i el PP, amb els 
seus col·laboradors necessaris de Ciuta-
dans, lluitarem per les nostres coses i 
pels nostres... ells que continuen criti-
cant, nosaltres cavalcarem cap al futur.

I no ens farem xicotets davant un in-
forme de la Generalitat on no compta 
amb Vila-real per a la instal·lació de la es-
tació intermodal, i que és tant necessària 
per a la nostra comarca, on s’aglutina el 
major nombre d’empreses. No anem a 
quedar-nos callats, i anem a estudiar 
l’informe per a veure si s’han valorat 
amb criteris tècnics i objectius. Encara 
falta l’última decisió al Govern central, 
esperem que se’ns escolte perquè no 
podem deixar passar l’oportunitat de 
donar més serveis a les nostres empre-
ses. Lluitarem pels nostres i lo nostre. 
No anem a quedar-nos aturats i serem 
l’Ajuntament que, governe qui governe, 
treballarem, reivindicarem, i exigirem el 
que el nostre poble es mereix. Que no es-
peren mutisme ni conformisme; els ciu-
tadans i ciutadanes de Vila-real esperen 
una resposta ferma i contundent, i ahí 
estarà el Grup Municipal Socialista. 

Acabe com he començat. Un poble, 
una llengua, uns arrels. El nostre poble, 
la nostra llengua, els nostres arrels i la 
nostra història. Les persones fan història 
d’un poble, i no hi ha cap dubte que Pas-
qual Batalla ha sigut una peça fonamen-
tal per a construir poble, per recordar, 
reivindicar i fer història. Amb Pasqual 
el camí ha sigut més fàcil, les seues pa-
raules conciliadores, la seua experiència, 
la seua humanitat, generositat i la seua 
incombustible lluita per la defensa del 
nostre poble, ens ha conduït a un pre-
sent que es farà futur amb tot el que ell 
ens ha deixat. Moltes gràcies Pasqual, 
continuarem lluitant per lo nostre i els 
nostres.

Per lo nostre 
i els 
nostres

PSPV

Pasqual Batalla era un home cohe-
rent amb les seues idees, que posava 
Vila-real per damunt de tot. Un home 
humil, que aplicava la seua professió, 
la de mestre, a la política. Treballador 
incansable i bon amic dels seus amics 
(que no eren pocs). L’estima per Vila-
real i pel País Valencià guiava les seues 
passes, sempre fermes i decidides per a 
construir una societat millor.

Fa escassos dies ploràvem la seua 
mort, però avui volem celebrar l’alegria 
d’haver-lo conegut. Tots i cadascun de 
vosaltres, amigues i amics, tanqueu els 
ulls ben fort i penseu en ell.

Penseu en els empedrats de L’Embolic 
o imagineu-lo al parany.

Penseu en ell, amb un somriure ben 
gran a la boca, com el que ell ens rega-
lava cada dia.

Per a nosaltres, ha estat un pare, un 
amic, un confident, un solucionador 
de problemes, una persona que ens ha 
ensenyat el valor de la paraula lleialtat. 
I, sobretot, el que més el caracteritza-
va, una persona que sempre buscava la 
pau i el consens, com podran donar fe 
tots els regidors i les regidores de tots 
els partits polítics que han passat per 
Ca la Vila des de l’any 1999, ja sabeu 
«el poble s’ho mereix», i tant que s’ho 
mereix!

I, sobretot, era un home de paraula.
Quantes vegades, durant aquesta 

malaltia li déiem «Pasqual fas mala 
cara, vés-te’n a casa a descansar, que 
nosaltres ens ocupem de tot», «Pasqual 
vinga, ja està bé per hui, demà més», 
«Pasqual, si avui et posen la químio, 
demà no vingues» i sabeu que ens res-
ponia sempre? «Jo tinc un compromís 
amb aquest poble, vaig donar la meua 
paraula que treballaria per ell, i així 
ho faré», i et deia això, apuntava un 
somriure d’orella a orella i continua-
va treballant. I contra això no podíem 
més que seure i dir «Val, i jo què faig? 
En què et puc ajudar?».

Els companys i les companyes de cor-
poració poden donar fe que només ha 
faltat a treballar l’últim mes, quan la 
malaltia el va fer estar ingresat. Men-
trestant ací ha estat, al peu del canó, 
treballant per fer un Vila-real millor.

No se’ns ocorre una persona més 
compromesa que ell, amb dolors i sen-
se dormir, atenent els vila-realencs i les 
vila-realenques al seu despatx i solucio-
nant problemes.

I per últim només ens cal donar les 
gràcies a Sari, Lledó, Roser, Joan, Héc-
tor, Marco, Laia i Oriol, per haver-nos 
deixa’t compartir tot aquest temps 
amb ell, per haver convertit el seu pare 
en el nostre pare polític, per haver-nos 
deixa’t aprendre del seu iaio, en defi-
nitiva, per haver compartit amb nosal-
tres un dels regidors més estimats de 
Vila-real. Oriol i Laia, si algun dia lle-
giu açò, heu de saber que l’estimàvem, 
l’estimem i l’estimarem, i que podeu 
dir, amb el cap ben alt, que teníeu el 
millor iaio del món, perquè per a no-
saltres, ha estat el millor mestre del 
món.

Amb tu  a l 
cor, seguim 
endavant

Compromís

La Generalitat de Socialistas y Com-
promís ha descartado Vila-real y ubica-
rá la estación intermodal en Castelló 
negándonos una infraestructura vital 
para nuestro crecimiento.

Benlloch, que quiso liderar en solita-
rio este tema, vuelve a fracasar.

Después de perder todos los proyec-
tos europeos a los que se ha presentado 
(17,5 millones de euros) ahora fracasa 
también con una infraestructura estra-
tégica para Vila-real, clave para nues-
tro crecimiento económico, social y 
laboral.

¿A quien piensa culpar de este fraca-
so sin precedentes, Sr. Benlloch? ¡Han 
sido sus compañeros de Socialistas y 
Compromis los que nos lo han nega-
do!

ATAQUE 
La Generalitat de Socialistas y Com-
promis ataca en Vila-real en todas sus 
decisiones y el alcalde calla. Nos han 
negado la estación intermodal para 
ubicarla en Castelló, nos niegan la 
construcción de la Escuela Oficial de 
Idiomas que ahora nos disputa Bo-
rriana, nos cierran el ambulatorio de 
Torrehermosa, suprimen el proyecto 
en inglés del colegio Soriano, tienen 
a los niños del colegio Sarthou en ba-
rracones, echan balones fuera la ron-
da suroeste y el 4º instituto. Y mientras 
tanto el alcalde calla y permite con su 
inacción que estos ataques hacia Vila-
real continúen.

Hace tiempo que desde la Genera-
litat vienen diciendo que prefieren a 
Castellón sobre Vila-real y es mentira 
que se haya usado el criterio técnico 
para decidir ya que todo esto responde 
a criterios electorales y que Benlloch 
ha vuelto a fracasar.

DEMOSTRACIÓN
El alcalde debe demostrar a la ciudad 
de Vila-real que no ha participado de 
esta farsa, debe hacer públicos los in-
formes y los documentos que ha entre-
gado para defender a Vila-real ante la 
Conselleria y si se demuestra que Ben-
lloch ha participado de esta farsa, debe 
dimitir.

La actitud de Compromís también se 
sorpresiva. El mismo día que conocía-
mos que los suyos nos dejan sin esta-
ción intermodal, en lugar de salir a dar 
explicaciones, a dar la cara, siguen el 
manual de la política mas rancia cata-
lana e, intentando desviar la atención 
de su nefasta gestión, se dedican a criti-
car un acto de homentage a la bandera 
española que el Ministerio celebrará en 
Vila-real.

TRABAJO
Ya sabemos que Compromís se encuen-
tran más cómodos con las banderas 
independentistas catalanas pero sería 
bueno que se centraron al trabajar por 
Vila-real, respetando a los que nos sen-
timos valencianos y españoles.

Con Benlloch de alcalde todos los tre-
nes pasan de largo en Vila-real.

E l  mode lo 
B e n l l o c h 
fracasa

PP

En aquets dos anys de Ciutadans a 
l’Ajuntament hem aconseguit implan-
tar una nova política, una política útil 
i de consens alhora que una tasca fis-
calitzadora i contundent contra allò 
que creiem millorable per part del bi-
partit.

Així doncs, entre les iniciatives apro-
vades cal destacar l’últim compromís 
que hem arrancat al Govern i que per-
metrà la publicació de l’Execució pres-
supostària cada tres mesos en la web 
municipal. La seua aprovació suposarà 
un pas més per a convertir el Consis-
tori en un Ajuntament de cristall, ja 
que encara que l’Executiu presumeix 
de tindre un deu en transparència, en-
cara queden coses per millorar. I una 
de les coses és la informació econòmica 
ja que de dotze punts, set no es com-
pleixen.

 La transparència és alguna cosa 
més que un diploma en un despatx, 
són fets, realitats palpables en el dia 
a dia per als veïns, però també per a 
l’oposició. Per això, el segon acord és 
que l’Execució es lliure a tots els grups 
municipals en Comissió, facilitant 
d’aquesta manera una fiscalització més 
efectiva de les tasques del Govern.

No obstant això, queden punts pen-
dents que denoten una certa opacitat 
en el bipartit com, per exemple, la fal-
ta de celeritat i voluntat per a respon-
dre per escrit a les preguntes registra-
des o el decret de secrets de sumaris en 
certes informacions demanades per Cs 
com la relació de sentències.

Una altra iniciativa duta endavant i 
que cerca la transparència és el segui-
ment de mocions per a veure què s’està 
complint i que no del que s’aprova en 
ple, però a hores d’ara, i encara que 
semble una incongruència, no s’ha po-
sat en pràctica.

Així mateix, hem aconseguit que 
104.000 euros de l’IBI rústic es destinen 
als camins rurals i a ajudar als nostres 
camps. Per una altra banda, gràcies a 
Cs es millorarà el manteniment de Vi-
la-real, encara que no tot el que hagué-
rem desitjat. Una iniciativa recolzada 
pels grups ha sigut la revisió dels ba-
dens i la seua adaptació a la normativa. 
No obstant, el bipartit ha rebutjat mi-
llorar la informació sobre els volumi-
nosos, tot i que després han reconegut 
que hi havia deficiències promovent 
una campanya informativa; tampoc 
han vulgut acceptar les alternatives 
per a eliminar els excrements i les ori-
nes perquè si en alguna cosa som Mar-
ca de Ciutat és en brutícia.

També hem fet propostes per a mi-
llorar l’ocupació, però no hem tingut 
èxit ja que pareix ser que les prioritats 
del Govern són altres. L’autobombo 
per davant de promoure un programa 
d’orientació professional per als atu-
rats majors de 45 anys o d’incentivar 
el crèdit per a les PIMES, una llàstima.

Per últim, ens agradaria aprofitar 
aquestes línies per a recordar al com-
pany, Pasqual Batalla, un polític amb 
vocació i devoció per Vila-real. DEP

Dos anys de 
Ciutadans en 
Vila-real

Ciutadans



Cultura

El Memorial Democràtic, exemple 
de memòria històrica a la Comunitat
El projecte de Vila-real arriba a la I Trobada d’Investigadors universitaris i societat civil

Els ajuntaments de Vila-real i Benlloch han estat els únics de la província de Castelló convidats a les jornades.

E l regidor de Cultura de 
Vila-real, Eduardo Pérez, 
ha participat en la I Troba-
da d’Investigadors de les 

universitats i representants dels 
ajuntaments, grups, entitats i 
associacions cíviques memoria-
lístiques valencianes organitza-
da per la Càtedra Universitària 
de Memòria Democràtica de la 
Comunitat els dies 25, 26 i 27 de 
maig a Alacant. 

Pérez ha portat a la trobada el 
Memorial Democràtic de Vila-
real, una iniciativa innovadora 
que va per la quarta edició i que 
enguany compta amb una com-
pleta programació a partir de xa-
rrades, una mostra fotogràfica, 
teatre i la Ruta del Memorial, que 
ha recordat l’exili i acollida de re-
fugiats durant la Guerra Civil.

Els ajuntaments de Vila-real i 
Benlloch són els únics de la pro-
víncia de Castelló convidats a les 
jornades, en les quals també par-
ticipen els municipis d’Alacant i 
València, així com la Federació 
Valenciana de Municipis i Pro-
víncies (FVMP), la Diputació de 
València, la Diputació d’Alacant, 
universitats de les tres províncies 
i la Conselleria d’Administració 
Pública, Reformes Democràti-
ques i Llibertats Públiques, entre 
altres administracions i entitats. 

CITA AMB EXPERTS
La trobada ha comptat amb con-
ferències d’experts que han par-
lat sobre història, franquisme i 
memòria democràtica, així com 
un recital poètic i taules redones, 
en les quals ha participat Pérez. 
El regidor també ha oferit una 
ponència en la qual ha destacat 
l’objectiu del Memorial Demo-
cràtic de lluitar per la pau i con-

tra la intolerància i ha recordat 
que aquest any ha rebut també 
el reconeixement de la Conselle-
ria de Justícia amb la subvenció 
més alta de la Comunitat Valen-
ciana i amb la presentació de 
l’avantprojecte de la Llei de me-
mòria històrica a Vila-real.

PROGRAMACIÓ
El Memorial Democràtic va cen-
trar la mirada el juny en l’exili i 
l’acollida de refugiats. En aques-
ta ocasió, de la mà de la xarrada 
‘Dones de Vila-real exiliades du-
rant la guerra’, a càrrec de Car-
men Saura, una dona que va ha-
ver de deixar la ciutat quan era 
una xiqueta per la fugida de son 
pare. 

El regidor de Cultura, Eduardo 
Pérez, i la directora del Memorial 
Democràtic, Sonia Alejo, han as-
sistit a la xarrada.

La programació de l’edició 
d’enguany tancarà el novembre 
amb una exposició fotogràfica 
documental, «La huella solida-
ria», al voltant de la figura de 
Norman Bethune desenvolupada 
pel Centre Andalús de Fotografia 
que es podrà visitar al Museu de 
la Ciutat Casa de Polo. Abans, el 
23 d’octubre, hi ha prevista una 
cita amb el teatre. ‘Las madres 
presas’. una història real de re-
sistència i dignitat amb text de 
Manuela Ortega i dramatúrgia, 
direcció i interpretació a càrrec 
de Pilar Martínez.

El regidor de Cultura va oferir una xarrada per a explicar la proposta local.

Vila-real se suma al 
Mes Tarancón pel 110é 
Aniversari del cardenal

L’Ajuntament participa en 
les activitats del Mes Tarancón, 
impulsades per la Diputació 
amb motiu del 110é Aniversari 
del cardenal Vicente Enrique 
i Tarancón, Fill Adoptiu de la 
ciutat, amb el qual va mante-
nir una estreta relació. 

Els regidors de Turisme, Emi-
lio M. Obiol; el de Relacions 
Institucionals, Diego A. Vila, i 
el de Cultura, Eduardo Pérez, 
així com el vicepresident segon 
de la Mesa de les Corts Valen-
cianes, el vila-realenc Alejan-
dro Font de Mora, han assistit 

a l’obertura del Mes Tarancón, 
amb una exposició inèdita 
sobre el prelat al palau pro-
vincial i una conferència a cà-
rrec del pare Ángel. La família 
Arrufat, propietària de la Torre 
Anita on el cardenal va passar 
llargues temporades, també ha 
participat en la jornada.

L’alcalde, José Benlloch, for-
ma part del Comité d’honor 
dels actes commemoratius, 
juntament amb el president de 
la Diputació, Javier Moliner, o 
el president de la Generalitat, 
Ximo Puig, entre altres.

El pare Ángel va oferir la conferència inaugural de la programació.

Pau Ayet i Eduardo Pérez van participar en l’entrega dels distintius.

Els Premis COPE Castelló 
guardonen el FitCarrer

La setena edició dels Premis 
COPE Castelló han reconegut en 
l’apartat cultural el Festival In-
ternacional de Teatre de Carrer 
(FitCarrer) «per convertir els ca-
rrers de Vila-real, cada mes de 
maig i durant 30 anys, en epi-
centre mundial d’aquest tipus 
d’esdeveniment». El regidor de 
Cultura, Eduardo Pérez, i el di-
rector del festival, Pau Ayet, van 
participar en la gala i van arre-
plegar el distintiu.

Més d’una vintena de compa-
nyies van formar el cartell de la 
darrera edició del FitCarrer que 

va ocupar diferents espais ur-
bans de la ciutat i va atraure 
més de 20.000 espectadors, 
un fet que reforça el potencial 
dins de la marca de Vila-real 
com a Ciutat de Festivals. Una 
cultura teatral que fa de Vila-
real una de les localitats amb 
major xifra de companyies 
‘per càpita’.

El Real Casino Antic de 
Castelló va acollir el lliura-
ment d’aquests guardons que 
van distingir 17 persones, 
col·lectius, associacions o em-
preses de la província.
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Agenda

la cultura japonesa es viu els 
diumenges a l’espai jove de la 
mà d’otakuniverse

OtakUniverse ofereix durant 
les vesprades dels diumenges de 
juliol, de 17.00 a 20.00 hores, a 
l’Espai Jove un punt de trobada per 
als amants del Japó on oferirem di-
ferents activitats relacionades amb 
la cultura del país, com ara tallers, 
projeccions, jocs tradicionals... A 
les xarxes es pot consultar la pro-
gramació de cada dia. 

U

cicle de cinema d’estiu amb 
billy wilder a la terrassa del 
casino de caixa rural

Fundació Caixa Rural, amb la 
col·laboració de Jacinto Heredia, 
presenten un cicle de cinema 
d’estiu a la terrassa del Casino 
de l’entitat, a la plaça de la Vila, 
amb pel·lícules de Billy Wilder 
com ‘Testigo de cargo’, ‘El aparta-
mento’ o ‘Primera plana’. Les pro-
jeccions segueixen els divendres 
de juliol a les 22.00 hores.

U

la invasió zombi torna a 
ocupar els carrers de la 
ciutat la nit del 15 de juliol

Seràs capaç de sobreviure tota 
la nit, en una ciutat infestada per 
zombis, fins a la matinada? Last 
day zombie et proposa passar la 
nit viu i superar les diferents pro-
ves i missions. Joc d’oci alternatiu 
on hi ha esport, interpretació, co-
operació, joc en equip i instint de 
supervivència. Serà el dissabte 15, 
a partir de les 23.00 hores.

U

la nova edició del cicle 
plectre a la fresca programa 
tres actuacions aquest mes

Del  21  a l  23  de  jul iol , 
l’Orquestra de Pols i Pua Francesc 
Tàrrega organitza una nova edi-
ció de Plectre a la fresca amb ac-
tuacions a la plaça Major, la sala 
d’actes de Caixa Rural i el Teatre 
Els XIII amb agrupacions musi-
cal que arriben des de Madrid i el 
Campello a més dels amfitrions 
que obriran el cicle.

U

les rosarieres preparen una 
festa lúdica i familiar al 
paratge del termet

L’Associació de Filles de Ma-
ria del Rosari promou una jor-
nada lúdica i familiar en la qual 
es podrà gaudir al llarg de tot el 
dia d’activitats per a majors i me-
nuts, amb ball, música i jocs tra-
dicionals.  L’esdeveniment tindrà 
lloc el dissabte 29 de juliol, a par-
tir de les 17.00 hores a la plaça 
del Pastoret (ermita).

U

telèfons d’interés
AJUNTAMENT
Plaça Major s/n  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  96454700
PROP
Carrer Josep ramon Batalla, 38   .  .  964547170
CADASTRE MUNICIPAL
Plaça Major s/n quarta planta  .  .  .  964547001
PISCINES COBERTES YUREMA REQUENA
Carrer de Joanot Martorell, 62  .   .   .  964529356
POLICIA LOCAL
C/ de Josep Ramon Batalla, 62  .  .  .  964547010
RECAPTACIÓ MUNICIPAL
Carrer Josep ramon Batalla, 6 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 964547060
POLICIA NACIONAL
Carrer de la Comunió, 1   .  .  .  .  .  . 964522100
AGÈNCIA LOCAL D’ENERGIA I MEDI AMBIENT
Carrer Ponent Baix, 65 pl . baixa  .   .  964547250
AGÈNCIA TRIBUTARIA
Avinguda del Mediterrani, 1 
planta baixa  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  . 901223344
ATENCIÓ I TRÀMITS
Plaça Major s/n planta baixa  .  .  .  .  964547000
AUDITORI MUNICIPAL
Avinguda de la Murà  .  .  .  .  .  .  .  .  964547200
CÁRITAS
Carrer Calvari, 199 planta baixa .   .  964535343
CEAM VILA-REAL
Carrer Gamboa 29  .   .   .   .   .   .   .   .   .   .  964526897
CEMENTERI MUNICIPAL
Camí ermita s/n  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  .  964520073
CORREOS
Carretera d’Onda s/n   .  .  .  .  .  .  .  .  964530614

direccions d’interés
BIBLIOTECA SECCIÓ INFANTIL PIUS XII
Avinguda de Pius XII, 43: 964547232
AGÈNCIA DE LECTURA EL PILAR
Carrer Martí l’Humà, 24: 964547233
ARXIU MUNICIPAL DE VILA-REAL
Avinguda de la Murà, 14: 964547220
BIBLIOTECA MUNICIPAL-AGÈNCIA DE SOLADES
Carrer de Solades, 25: 964547230
CASA DE L’OLI:
Plaça de Mossén Ballaster, 1: 964547222
CULTURA - AUDITORI MUNICIPAL: Avinguda de 
la Murà, 1: 964547200

MUSEU DE LA CIUTAT CASA DE POLO:
Carrer de Joan Fuster, 33: 964547222
MUSEU ETNOLÒGIC: Ermitori de la Mare de Déu: 964547222
AGÈNCIA LOCAL D’HABITATGE: Plaça Major, s/n: 964547000
AMICS: Carrer Betxí, 49: 964547138
ASSOCIACIÓ DE COMERCIANTS DEL MERCAT CENTRAL
Plaça Colom, s/n: 964520838
CÀMARA DE COMERÇ - VIVER D’EMPRESES I i II
Carrer Monestir de Poblet, 24: 964506661/964533681
CASA DE LA DONA: Carrer de Santa Sofia, 2: 964547160
FUNDACIÓ GLOBALIS:
Carrer Monestir de Poblet, 15 . Despatx 39: 964054522
CENTRE DE DIA LLUÍS ALCANYÍS: Carrer del Molí, 4-A: 964547140
CENTRE DE DIA TERAPÈUTIC: Carrer de la soledat, 27: 964538465
COMUNITAT DE REGANTS: Carrer del Mestre Goterris, 11: 964521995
GD’OS, GESTIÓ D’OBRES I SERVEIS . Camí de Betxí, 26: 010 / 954547100
INSTITUT NACIONAL DE LA SEGURETAT SOCIAL:
Carrer València, 31-A: 964521341
FACSA: Carrer de Carles Sarthou, 10: 964527680
ESCOLA TALLER: Avinguda d’Europa, 34: 964500153

trenes
VILA-REAL - CASTELLÓ: 
Dilluns a divendres a 6 .55, 7 .05, 7 .33 (CIVIs), 
7 .50, 8 .03 (CIVIs), 8 .20, 8 .33 . (CIVIs), 8 .57, 9 .20, 
9 .46, 10 .20, 10 .47, 11 .20, 11 .47, 12 .20, 12 .47, 
13 .20, 13 .47, 14 .20, 14 .47, 15 .03 (CIVIs), 15 .30, 
15 .47, 16 .04 (CIVIs), 16 .30, 16 .47, 17 .20, 17 .47, 
18 .20, 18 .47, 19 .03 (CIVIs), 19 .35, 19 .46, 20 .03 
(CIVIs), 20 .30, 20 .47, 21 .20, 21 .46, 22 .20, 22 .47, 
23 .30 . en fin de semana a las 8 .20, 9 .20, 10 .20, 
11 .20, 12 .20, 13 .20, 14 .20, 15 .30, 16 .30, 17 .20, 
18 .20, 19 .35, 20 .30, 21 .20, 22 .20, 23 .30 .

CASTELLÓ - VILA-REAL: 
Dilluns a divendres a 5 .55, 6 .15, 6 .45 (CIVIs), 
7 .02, 7 .17 (CIVIs), 7 .35, 7 .47 (CIVIs), 8 .05, 8 .20, 
8 .55, 9 .20, 9 .50, 10 .20, 10 .50, 11 .20, 12 .00, 12 .20, 
12 .50, 13 .25, 13 .50 (CIVIs), 14 .15, 14 .30, 15 .05 
(CIVIs), 15 .20, 15 .35, 15 .50, 16 .20, 16 .50, 17 .20, 
18 .00, 18 .20 (CIVIs), 18 .25, 18 .50, 19 .15 (CIVIs), 
19 .20, 19 .50, 20 .20, 20 .50, 21 .20, 21 .50, 22 .30 . en 
fin de semana a las 7 .35, 8 .20, 9 .20, 10 .20, 11 .20, 
12 .20, 13 .25, 14 .30, 15 .35, 16 .20, 17 .20, 18 .25, 
19 .20, 20 .20, 21 .20, 22 .30 .

VILA-REAL - VALÈNCIA: 
Dilluns a divendres a 6 .02, 6 .21, 6 .50 (CIVIs), 
7 .09, 7 .22 (CIVIs), 7 .41, 7 .54, 8 .10 (CIVIs), 8 .26, 
9 .02, 9 .26, 9 .56, 10 .26, 10 .56, 11 .26, 12 .07, 12 .26, 
12 .56, 13 .31, 13 .56, 14 .20 (CIVIs), 14 .36, 15 .11, 
15 .25 (CIVIs), 15 .41, 15 .56, 16 .26, 16 .56, 17 .26, 
18 .07, 18 .25 (CIVIs), 18 .31, 18 .56, 19 .20 (CIVIs), 
19 .26, 19 .57, 20 .26, 20 .56, 21 .26, 21 .56, 22 .36 . en 
fin de semana a las 7 .41, 8 .26, 9 .26, 10 .26, 11 .26, 
12 .26, 13 .31, 14 .36, 15 .41, 16 .26, 17 .26, 18 .31, 
19 .26, 20 .26, 21 .26, 22 .36 .
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